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Na muzyczne powitanie
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Podczas 
tradycyjnego
noworocznego
spotkania
Profesorów
Seniorów 
z w³adzami 
uczelni 
i Senatem
sk³adano
¿yczenia,
dzielono siê
refleksjami,
wytyczano plany.
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Wznanej od lat formule, a jednak z wieloma nie-
spodziankami, wieczorem 8 stycznia br., blisko
trzy godziny muzykowa³y noworocznie wszyst-

kie trzy uniwersyteckie zespo³y. Kto ju¿ o 18.30 nie zna-
laz³ wolnego krzes³a w auli, móg³ œledziæ zdarzenie z
ekranu w Sali Lubrañskiego. Koncert poprzedzi³y ser-
deczne podziêkowania rektorskie reprezentantom
uczelnianych stanów za pracê w 2007 r. i najlepsze ¿y-
czenia na nowy rok. „Zdrowia, pogody ducha i spe³nie-
nia choæby c z ê œ c i zamierzeñ” – ¿yczy³ prof. Stanis³aw
Lorenc, po czym w ¿arze p³on¹cych œwiat³ami choinek
zabrzmia³a muzyka.

Najpierw instrumentalna. Nadal szukaj¹ca dla
siebie stylu i granicy mo¿liwoœci artystycznej –
Orkiestra Kameralna UAM pod dyr. Aleksandra
Grefa, przedstawi³a siê próbk¹ kilku utworów, m.in.
Schumanna („Marzenie”), Willimsa (z filmu „Lista
Schindlera”).

Chór Akademicki UAM tymczasem – ze swego prze-
ogromnego sezamu – wybra³ iœcie „œwi¹teczn¹ mieszan-
kê” form, nastrojów, stopnia emocji. Koncert rozpoczê³y
dwa dawne dzie³a: posêpne „Jeruzalem” anonimowego
twórcy hebrajskiego i polski motet „Anima nostra sicut
passer” M. Zieleñskiego, a chwilê póŸniej – s³ynna ju¿
„Gloria” autorstwa Jacka Sykulskiego, ekstrakt wspó³-

czesnego œpiewu zbiorowego. W opracowaniu kantora
chóru s³uchaliœmy te¿ polskich pastora³ek i amerykañ-
skich piosenek gwiazdkowych (wspomnienie z tournée
po USA). Znane aran¿acje miesza³y siê z nowymi. Soli-
œci urozmaicali wystêp. Doœwiadczonych œpiewaków
wzmocni³a grupa nowych g³osów. D³uga, rzêsista owacja
dla ca³ego zespo³u i dyrygenta potwierdzi³a satysfakcjê
audytorium.

W przerwie zaœ estrad¹ zaw³adn¹³… klub ¿eglarski
UAM, przyozdobiwszy j¹ mas¹ swoich wiêkszych i
mniejszych rekwizytów. W ich tle, lub na ich tle, Chór
Kameralny UAM – w strojach morskich majtków, a
prof. Krzysztof Szydzisz w XVIII–wiecznym kontuszu
kapitañskim, wykreowa³ najwiêksz¹ niespodziankê
wieczoru: monta¿ pieœni morza. Jego wspó³bohaterem
okaza³ siê Marek Szurawski – dziennikarz, t³umacz, ¿e-
glarz, nade wszystko znawca tradycji ¿eglarskich, w
tym tak¿e muzyki morza. W jednej osobie – nadzwyczaj-
ny gawêdziarz, œpiewak i instrumentalista. Jego frapu-
j¹c¹ opowieœæ, piêknie ilustrowa³ dŸwiêkami chór z soli-
st¹ Rafa³em Kalinowskim i flecistk¹ Ew¹ Skrzypek. Na
koñcu szantowe refreny powtarza³a rozbawiona ca³a sa-
la. Ró¿ne ju¿ rzeczy dzia³y siê w naszej auli, „morska fa-
la” zala³a j¹ bodaj po raz pierwszy. D³ugo bêdziemy jej
dŸwiêki pamiêtaæ. Jak i ca³y koncert. rp



¯
YC

IE
 U

N
IW

ER
SY

TE
C

KI
E

n
r 
1
 (
1
7
2
) 

st
yc

ze
ñ
 2

0
0
8

3

w
 n
um

er
ze

¯YCIE
UNIWERSYTECKIE

UAM POZNAÑ
nr 1 (172) styczeñ 2008

4-5 } wydarzenia
• • Kalendarium

• • Wspomnienie o Profesorze Tadeuszu Zawadzkim
(1919-2008)

• • Nowy i prê¿ny wydzia³ z fontann¹

• • Rozœpiewana politologia

• • Uwaga, wybory! 

• • Stypendia od Marsza³ka 

8-9 } my i œwiat
• • Polska: to 7736 km st¹d!

• • Instytut Konfucjusza... i do Chin bli¿ej 

• • Prezentacja UAM – w Kurdystanie 

10-11 } psychologia
• • Ryszard Stachowski na swojej drodze

12-13 } jubileusz 
prof. Zofii Trojanowiczowej 

• • To nie dzie³o, to arcydzie³o

14-15 } podgl¹danie
• • Œrodowiskowe Laboratorium Unikalnej Aparatury

Chemicznej

16-17 } pokolenia
• • Rychlewscy – naukowa rodzina

18-19 } naukowe podró¿e
• • Archangielsk 2007

20-21 } archeologia i...
• • Tylko humanistyczna czy œcis³a, 

czyli o potrzebie interdyscyplinarnych badañ 
archeologicznych w œwietle badañ £ekneñskiego
Kompleksu Osadniczego

22-23 } kultura
• • Aula koncertowa

14-15

Wydawca:

Uniwersytet im. Adama Mickiewicza 

Rektorat, 67-712 Poznañ, 

ul. Wieniawskiego 1 

Rada Programowa:

Prof. Joachim Cieœlik, prof. Andrzej

Kostrzewski, prof. Wojciech Nawrocik, 

prof. S³awomira Wronkowska-Jaœkiewicz 

(przewodnicz¹ca, prorektor UAM) 

Redaktor naczelny: 

Jolanta Lenartowicz  len_media@op.pl 

Stali wspó³pracownicy: 

Teksty: Adam Barabasz, Danuta 

Chodera-Lewandowicz, Marcin Piechocki,

Romuald Po³czyñski, Ewa Woziñska, 

Magdalena Zió³ek, Maria Rybicka

Zdjêcia: Maciej Mêczyñski, Maciej Nowaczyk 

Korekta: Lucyna Drajewska

Materia³ów nie zamówionych redakcja nie zwraca. Zastrzega sobie prawo dokonywania skrótów, zmiany tytu³ów.
Za treœæ zamieszczanych og³oszeñ, reklam i komunikatów redakcja nie odpowiada. Zapraszamy do wszechstronnej wspó³pracy.

Adres redakcji: 61-734 Poznañ, 
ul. Nowowiejskiego 55, tel./fax 061 829 39 60 
Biuro redakcji: Marta Dzionek 
Zdjêcia na ok³adce: Maciej Mêczyñski, 
Maciej Nowaczyk
Opracowanie graficzne: Agata Rz¹sa 
Druk: ARTPRESS – Studio Grafiki Komputerowej
Spó³ka Jawna T. Waloch, E. Waloch, 
ul. Poznañska 281, 88-100 Inowroc³aw  
ISSN 1231- 8825 

• • Oblicza Boga – Ostatnie w 2007 roku spotkanie 
z cyklu   Verba Sacra

24 } wydarzenia
• • Nowe legitymacje studenckie ... i absolwenckie 
• • „Szklarze” na WH

25 } na sportowo
• • Trener na ³awce?

26 } w wolnej chwili 
• • Nie tylko dla elit
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•• Nadzwyczajne posiedzenie
Senatu oraz Rady Wydzia³u Na-
uk Spo³ecznych odby³o siê 17
grudnia 2007 r. w Ma³ej Auli Col-
legium Minus. Posiedzenie poœwiê-
cone by³o uczczeniu pamiêci zmar³e-
go w dniu 15 listopada 2007 roku
doc. dr. hab. Tadeusza Zaworskiego. 

•• I-II zwyczajne posiedzenie
Senatu odby³o siê 17 grudnia
2007 roku w Ma³ej Auli Colle-
gium Minus. W programie obrad
znalaz³a siê uchwa³a Senatu UAM
w sprawie utworzenia Wydzia³u
Nauk Politycznych i Dziennikar-
stwa oraz uchwa³a w sprawie wy-
borów na kadencjê 2008–2012 na
UAM. Ponadto podjête zosta³y de-
cyzje w sprawie zmiany uchwa³y
nr 110/2007 z dnia 30 kwietnia
2007 r. w sprawie warunków i try-
bów rekrutacji na I rok studiów
stacjonarnych oraz niestacjonar-
nych na UAM w roku akademic-
kim 2008/2009. W trakcie posie-
dzenia Senat wyrazi³ zgodê na pod-
pisanie umowy na sukcesywn¹ do-

stawê 600 komputerów PC w 2009
roku (o wartoœci przekraczaj¹cej
250 tys. euro). Ratyfikowana zo-
sta³a umowa pomiêdzy UAM 
a Wy¿szym Instytutem Jêzyków
Stosowanych w Biznesie i Turysty-
ce w Moknine (University of Mona-
stir). Senat wyrazi³ tak¿e zgodê na
zmiany w strukturze organizacyj-
nej Wydzia³u Neofilologii, gdzie w
Instytucie Filologii Rosyjskiej
utworzona zosta³a Pracownia Ba-
dañ nad Twórczoœci¹ Dostojew-
skiego.

•• Konferencja IT Academic
Day odby³a siê 6 grudnia w Auli
C Wydzia³u Matematyki i Infor-
matyki UAM. Motywem przewo-
dnim konferencji by³a prezentacja
nowych technologii i narzêdzi pro-
gramistycznych firmy Microsoft.
Organizatorami konferencji byli:
Sekcja KWindows i NET Ko³a Nau-
kowego Informatyków oraz Ko³a
Naukowego IT oraz firma Microsoft,
Wydzia³y Fizyki oraz Matematyki i
Informatyki UAM. 

•• W grudniu odby³ siê po raz
ósmy Maraton Pisania Listów
organizowany przez Amnesty
International. W tej edycji skon-
centrowano siê g³ównie na ³amaniu
praw kobiet: obroñczyñ praw cz³o-
wieka, przeœladowanych za pogl¹dy
polityczne czy doœwiadczaj¹cych
ró¿nych form przemocy. „Przywód-
czyni birmañskiej opozycji Aung
San Suu Kyi od siedemnastu lat
przebywa w areszcie domowym. De-
lara Darabi z Iranu czeka na karê
œmierci za zabójstwo, które zdarzy³o
siê, gdy mia³a tylko 17 lat i zapew-
ne to nie ona je pope³ni³a. W Arabii
Saudyjskiej 19-letnia dziewczyna
zosta³a skazana na karê ch³osty za
przebywanie sam na sam z obcymi
mê¿czyznami, choæ w istocie zosta³a
przez nich zgwa³cona. Kobiety z
Darfuru, które schroni³y siê we
wschodnim Czadzie, wci¹¿ nie s¹
bezpieczne. Mo¿emy im pomóc…” –
mo¿na by³o przeczytaæ na stronie in-
ternetowej akcji. Listy pisane by³y
w 68 miejscowoœciach w Polsce a
tak¿e w 40 innych krajach. W Po-

Mimo ¿e wiek (89 lat) i stan zdrowia Profesora sy-
gnalizowa³y, ¿e mo¿na spodziewaæ siê najgorszego,

wieœæ o Jego œmierci w dniu 4 stycznia 2008 r. zaskoczy-
³a nas wszystkich. Odszed³ wybitny historyk staro¿yt-
noœci, znany szeroko w œwiecie badacz dziejów antycz-
nych, twórca poznañskiej szko³y badañ nad staro¿ytno-
œci¹.

Profesor Tadeusz Zawadzki urodzi³ siê 7 kwietnia
1919 roku w Wilnie. Pochodzi³ ze znanej wileñskiej ro-
dziny ksiêgarzy i wydawców. Nak³adem Jego pradziada,
Józefa Zawadzkiego, œwiat³o dzienne ujrza³y m.in. „Bal-
lady i romanse” Adama Mickiewicza oraz s³ynne dzie³o
wybitnego historyka Joachima Lelewela „Dzieje staro-
¿ytne”. 

Tadeusz Zawadzki rozpocz¹³ studia uniwersyteckie
w swoim rodzinnym mieœcie, ale ju¿ w roku 1938 prze-
niós³ siê do Krakowa. Œci¹gnê³y Go tam wielkie zainte-
resowanie dziejami staro¿ytnym i s³awa profesora Lu-
dwika Piotrowicza, który wówczas kierowa³ Katedr¹ Hi-
storii Staro¿ytnej na Uniwersytecie Jagielloñskim. 

Wybuch wojny zasta³ go jednak w Wilnie, gdzie spê-
dza³ wakacje. Pozosta³ tam a¿ do roku 1945, bior¹c, ja-
ko ¿o³nierz wileñskiej AK, aktywny udzia³ w ruchu opo-

ru. Studia podj¹³ natychmiast po zakoñczeniu dzia³añ
wojennych – w Krakowie. Tutaj te¿ w roku 1951 obroni³
u prof. Ludwika Piotrowicza rozprawê doktorsk¹ nt. 
„Z zagadnieñ struktury agrarno-spo³ecznej krajów ma-
³oazjatyckich w epoce hellenizmu”, opublikowan¹ 
(w 1952) w Poznaniu. W roku 1954 przeniós³ siê do na-
szego miasta. Sta³ siê pierwszym od 1922 roku history-
kiem staro¿ytnoœci w œcis³ym znaczeniu, zatrudnionym
na sta³e w poznañskiej Alma Mater. W jej murach Pro-
fesor pozosta³ do roku 1967, tj. do chwili, gdy otrzyma³,
bardzo przez niego upragnione i d³ugo oczekiwane, za-
proszenie w charakterze visiting professor ze strony
Uniwersytetu Miséricorde w Szwajcarii. Tam zasta³y go
wydarzenia roku 1968. Zdecydowa³ siê wówczas na po-
zostanie na Zachodzie. W roku 1969 wygra³ konkurs na
stanowisko kierownika Katedry Historii Staro¿ytnej
Uniwersytetu we Fryburgu, na czele której – jako pro-
fesor zwyczajny – sta³ a¿ do przejœcia na emeryturê
(1989). We Fryburgu zyska³ sobie ogromn¹ popularnoœæ
wœród studentów i g³êbokie, prawdziwe uznanie oraz
sympatiê swoich uniwersyteckich kolegów.

Na emeryturze Profesor mieszka³ we Francji, w uro-
kliwym burgundzkim miasteczku Tournus. Szybko sta³

Wspomnienie o Profesorze Tadeuszu   
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znaniu w akcji mo¿na siê by³o wzi¹æ
udzia³ m.in. w Oœrodku Teatralnym
MASKI oraz Domu Studenckim
„Hanka” (Al. Niepodleg³oœci 26). 

Frekwencja dopisa³a, z Poznania
wys³anych zosta³o ok. 1277 listów.
Wed³ug informacji przekazanych
przez stacjê BBC 17 grudnia ub.r.
król Arabii Saudyjskiej Abdullah
bin Abdulaziz al Saud u³askawi³
ofiarê zbiorowego gwa³tu, któr¹
wczeœniej s¹d skaza³ na 200 batów i
policyjny nadzór.

•• Koncert noworoczny „W
œwiecie Operetki” odby³ siê w
dniach 5-6 stycznia w Collegium
Polonicum. W s³ubickiej auli wy-
st¹pi³a Orkiestra Symfoników Byd-
goskich pod dyrekcj¹ Marka Czeka-
³y oraz Chór Kameralny Adoramus.
Partie solowe zaœpiewali Magdalena
Polkowska (sopran) i Tomasz Madej
(tenor). Koncert przygotowa³a i dy-
rygowa³a Barbara Weiser. Organi-
zatorami koncertu byli s³ubickie To-
warzystwo Muzyczne, s³ubicki Miej-
ski Oœrodek Kultury oraz Collegium
Polonicum.

•• Posiedzenie poznañskiego
oddzia³u Polskiego Towarzy-
stwa Chemicznego odby³o siê 
8 stycznia w Sali Górnej Wydzia-
³u Chemii UAM. W trakcie posie-
dzenia referat pt. „If the Electrons
are Dancing: Free Electron Transfer
in Nonpolar Media” wyg³osi³ prof. dr
hab. Ortwin Brede z Uniwersytetu
w Lipsku. Podczas wyk³adu zapre-
zentowane zosta³y wyniki badañ, w
których metod¹ spektroskopii w za-

kresie nanosekund (miliardowych
czêœci sekundy) mo¿na by³o zaobser-
wowaæ procesy dziej¹ce siê w skali
czasu milion razy krótszej (femtose-
kundy), jakimi s¹ drgania i rotacje
cz¹steczek (ich „taniec”).

•• Odczyt Polskiego Towarzy-
stwa Geograficznego pt. „Sri
Lanka – per³a Oceanu Indyj-
skiego” odby³ siê 8 stycznia w
Collegium Geographicum. Wy-
k³ad przedstawi³a dr Iwona Marku-
szewska z Instytutu Geografii Fi-
zycznej i Kszta³towania Œrodowiska
Przyrodniczego UAM.

•• Instytut Badañ Literackich
PAN otwiera podyplomowe
studia w zakresie GENDER
STUDIES. Maj¹ one dostarczaæ
interdyscyplinarnej wiedzy z za-
kresu spo³eczno–kulturowej to¿sa-
moœci p³ci, ukazywanej z perspek-
tywy literaturoznawstwa, teorii
sztuki, lingwistyki, historiografii,
antropologii, socjologii i psycholo-
gii. W programie znajd¹ siê zajêcia
m.in. z historii ruchu kobiecego i
feminizmu, teorii gender i queer,
krytyki i historii literatury oraz
sztuki, lingwistyki feministycznej,
teologii feministycznej. "Poddaj¹c
krytycznej analizie dotychczasowe
przekonania na temat >>natury<<
cz³owieka, Gender Studies kieruj¹
sw¹ uwagê w stronê tego, co dot¹d
przemilczane, wypierane czy usu-
wane ze sfery kultury, nauki, spo-
³eczeñstwa; prze³amuj¹c stereoty-
py zwi¹zane z kobiecoœci¹ i mêsko-
œci¹, przedstawiaj¹ alternatywne

projekty identyfikacyjne – >>wol-
noœci od to¿samoœci<< i >>wolnoœci
do to¿samoœci<<". Zajêcia bêd¹
prowadzone przez najwybitniej-
szych specjalistów, m.in. Gra¿ynê
Borkowsk¹, Katarzynê Bratkow-
sk¹, Agnieszkê Graff, Kazimierê
Szczukê, Magdalenê Œrodê. Wy-
k³ad inauguracyjny 29 lutego wy-
g³osi prof. Maria Janion.

•• Wyk³ad pt. "O sensie i sztuce
eksperymentowania", który wy-
g³osi prof. dr hab. Hanna Guliñ-
ska, odbêdzie siê 13 lutego o
godz. 10.45 na Wydziale Fizyki
UAM. 

W abstrakcie do wyk³adu autor-
ka napisa³a: "W czasie wyk³adu
przekonacie siê, ¿e chemia jest nau-
k¹ nie tylko po¿yteczn¹, ale i piêk-
n¹, a znajomoœæ jej tajników mo¿e
przydaæ siê w wielu sytuacjach ¿ycia
codziennego. Zobaczycie trójwymia-
rowe modele pierwiastków i zwi¹z-
ków chemicznych. Bêdziecie te¿ mo-
gli zagraæ w chemiczne gry kompu-
terowe. Zadziwi¹ Was strza³y z che-
micznej armatki, oœlepi b³ysk spala-
nej waty, og³uszy ryk chemicznego
misia. Zobaczycie tajemnicz¹ zmia-
nê barw i czarodziejskie sztuczki.
Ka¿de z tych doœwiadczeñ mo¿e byæ
kanw¹ do ciekawych rozwa¿añ.
¯adna ksi¹¿ka, komputer czy œwiet-
ny wyk³adowca nie zast¹pi¹ ekspe-
rymentu, chocia¿ z pewnoœci¹ mog¹
poprawiæ jego odbiór i zrozumienie".
Wyk³ad odbêdzie siê w ramach Wy-
k³adów Otwartych na Wydziale Fi-
zyki UAM. 

Magdalena Zió³ek 

siê jednym z najbardziej znanych jego obywateli. Tu Go
te¿ wielokrotnie odwiedzaliœmy. 

W chwili wyjazdu na Zachód by³ ju¿ postaci¹ znan¹.
Mia³ w swym dorobku szereg publikacji, które przynio-
s³y Mu rzeczywiste uznanie (w tym s³ynny artyku³ „Em-
porium Piretensium. Contribution a la géographie hi-
storique des provinces de Thrace et de Mésie inférieu-
re”, opublikowany w Bulletin de Correspondance
Hellénique w r. 1964). Wczeœniej przebywa³ na pobytach
stypendialnych w Pary¿u, gdzie pracowa³ u boku wiel-
kich Mistrzów: Louisa Roberta i Hansa Georga Pflauma
z College de France w Pary¿u. W Szwajcarii podj¹³, za-
pocz¹tkowane jeszcze w Polsce, badania nad Scriptores
Historiae Augustae, póŸnoantycznym zbiorem cesar-
skich biografii, co pozwoli³o Mu w³¹czyæ siê do bardzo
szerokiego, miêdzynarodowego nurtu naukowego. Sta³
siê sta³ym uczestnikiem najpowa¿niejszych kongresów,
konferencji i sympozjów naukowych. Publikowa³ w pre-
sti¿owych czasopismach i przygotowywa³ materia³y
konferencyjne. Wypromowa³ piêciu doktorów.

Na emigracji czu³ siê jednak obco. ¯y³ sprawami kra-
ju. Jak tylko sta³o siê to mo¿liwe, zaraz po prze³omie ro-
ku 1989, nawi¹za³ kontakt ze swoim dawnym poznañ-

skim œrodowiskiem. Ju¿ w roku 1990 przyjecha³ do Po-
znania z wyk³adem goœcinnym. I od tego momentu wi-
zyty te sta³y siê czêste. Profesor znakomicie porozumie-
wa³ siê z m³odym gronem staro¿ytników, ze swoimi „na-
ukowymi wnukami”, jak mawia³. Mocno zaanga¿owa³
siê w promocjê poznañskich badaczy staro¿ytnoœci na
Zachodzie, u³atwiaj¹c im nawi¹zywanie kontaktów z
najlepszymi oœrodkami naukowymi i najwybitniejszymi
badaczami. By³ bardzo dumny z dynamicznego rozwoju
naszej dziedziny, tj. historii staro¿ytnej, na Uniwersyte-
cie w Poznaniu. Swój bogaty ksiêgozbiór, kilka tysiêcy
tomów, przekaza³ Instytutowi Historii UAM. 

W 1993 roku Rektor i Senat naszej Uczelni, na wnio-
sek Rady Naukowej Wydzia³u Historycznego, wyró¿ni³
Profesora „Medalem za Zas³ugi dla UAM”. 

Swoje osiemdziesi¹te Urodziny Profesor obchodzi³ w
naszym gronie. Ofiarowaliœmy Mu wówczas zbiór stu-
diów w tomie zatytu³owanym „Aetas imperatoria” –
„Wiek cesarski”. Dlatego, ¿e zajmowa³ siê Rzymem im-
peratorskim, ale równie¿ i dlatego, ¿e sam te¿, niczym
prawdziwy Imperator, móg³ z dum¹ spogl¹daæ na bu-
dowlê, której wznoszenie sam kiedyœ rozpocz¹³.

Prof. dr hab. Leszek Mrozewicz

  Zawadzkim (1919-2008)
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Jest „czternastka”

Goœcie zaproszeni na uroczystoœæ po¿egnania „Sza-
marzewa” przez Instytut Nauk Politycznych i

Dziennikarstwa i otwarcia jego nowej siedziby mieli
okazjê zobaczenia na ¿ywo wystêpu zespo³u muzyczne-
go, który tworz¹ pracownicy i studenci „politologii”.
„Spó³dzielnia Têcza” (na zdjêciu) – bo tak siê nazywa,
powsta³a – jak przyznaje dr Piotr Lissewski – mimowol-
nie. Zaczê³o siê od rozmów z doktorem Jêdrzejem
Skrzypczakiem i doktor Joann¹ Jaroszyk (flet i wokal).
Potem posz³o ju¿ „z górki”. Do grupy do³¹czyli: chary-
zmatyczna wokalistka mgr Dominika Naro¿na i mgr
Mariusz Pawlukiewicz (gitara). Muzycy starannie przy-
gotowali siê do debiutu. Sk³ad uzupe³nili: Ernest Po-
spiesza³a (gitara basowa) i Jacek Mazurczak (gitara).
Problemem pozostawa³ brak perkusisty, pocz¹tkowo

funkcjê tê obj¹³ £ukasz Kra-

szewski, jednak po pewnym czasie zast¹pi³ go studiuj¹-
cy w S³ubicach Pawe³ Drzewiecki. 

Zespó³ wykona³ nieznan¹ szerszej publicznoœci pio-
senkê pt. Nocny wypad, Andrzeja Sikorowskiego w ory-
ginale œpiewan¹ w duecie z Beat¹ Rybotyck¹, utwór Wy-
jechali z miasta starzy, m³odszym s³uchaczom znany z
wykonania Kazika, a pochodz¹cy z repertuaru Krzy-
sztofa Daukszewicza i Czerwonego Tulipana, Modlitwê
Bu³ata Okud¿awy – w tym utworze wyst¹pi³a równie¿
Masza Pitunowa z Moskwy i piosenkê Chcemy byæ sob¹
grupy Perfekt. Wystêp spotka³ siê z entuzjastycznym
przyjêciem i wielu przeciera³o oczy, widz¹c wyk³adow-
ców krêc¹cych marynarkami nad g³owami. Dziêki temu
zespó³ uœwietni³ równie¿ uroczystoœæ otwarcia nowej
siedziby politologów na Morasku i towarzysz¹c¹ temu
ogólnopolsk¹ konferencjê naukow¹. Tym razem do wy-
konawców do³¹czyli raper Krzysztof Wolny (student II
roku Kolegium Europejskiego UAM w GnieŸnie) w
utworze Pamiêtajcie o ogrodach i – co wzbudzi³o najwiê-
cej weso³oœci – dziekan Jan Grad i dyrektor Tadeusz
Wallas, którzy w sombrerach zaœpiewali utwór Tercetu

Egzotycznego pt. Pamelo ¿egnaj. Obecnoœæ goœci z
ca³ego kraju zaowocowa³a propozycjami wystê-

pów na innych uczelniach. Odt¹d „Spó³dziel-
nia Têcza” jest sta³ym elementem ¿ycia kul-
turalnego studentów politologii. Podczas ko-
lejnego koncertu muzykom towarzyszy³ zespó³

„ToNieTeatr” za³o¿ony przez studenta IV roku.
Gwiazdkowy wystêp uœwietni³ ponadto chórek

z³o¿ony ze studentów, pañ pracuj¹cych w sekreta-
riacie i dziekanacie oraz prowadzony przez prof.

Zbigniewa Czachóra kabaret. Marcin Piechocki

Studenci na Morasku najbardziej zazdroszcz¹ swoim
nowym kolegom politologom fontanny, która ozda-

bia wewnêtrzne patio siedziby wydzia³u. Jak siê okazu-
je, nie jest to jedyna rzecz, jaka wyró¿nia nowo powsta-
³y na UAM, najm³odszy, Wydzia³ Nauk Politycznych 
i Dziennikarstwa. 

Ma on dwa kierunki: politologiê i stosunki miêdzyna-
rodowe. Na politologii oferuje specjalnoœci takie jak:
marketing polityczny, administracja europejska, admi-
nistracja samorz¹dowa i dziennikarstwo. Ta ostatnia
specjalnoœæ od przysz³ego roku stanie siê trzecim kie-
runkiem z kolejnymi specjalnoœciami: bêd¹ nimi dzien-
nikarstwo oraz promocja i reklama. – Bardzo zale¿y
nam na rozwoju tej drugiej specjalnoœci – mówi dr Ta-
deusz Wallas, kieruj¹cy Wydzia³em Nauk Politycznych i
Dziennikarstwa do czasu nowych wyborów w³adz – bo
rynek pracy dla dziennikarzy siê kurczy, natomiast pro-
mocja i reklama s¹ potrzebne i bêd¹ potrzebne we wszy-
stkich dziedzinach ¿ycia. 

Na drugim kierunku – na stosunkach miêdzynarodo-
wych – specjalnoœci¹ s¹: wspó³praca europejska, dyplo-
macja i stosunki konsularne oraz biznes i gospodarka. 

– Mamy 4,6 tys. studentów – mówi dr Wallas – a ich
wybory s¹ odzwierciedleniem wspó³czesnej historii Pol-
ski. Na pocz¹tku lat 90. by³o wielu chêtnych na admini-
stracjê samorz¹dow¹. W miarê zbli¿ania siê naszego
przyst¹pienia do UE modniejsza sta³a siê wspó³praca
europejska, a teraz najmodniejszy jest marketing poli-

tyczny. Nie ka¿dy wie, ¿e zarówno administracja samo-
rz¹dowa, jak i marketing polityczny w³aœnie w Pozna-
niu zosta³y powo³ane jako pierwsze.

Politolodzy ci¹gle s¹ na etapie urz¹dzania siê w no-
wej siedzibie na Morasku. Rozkwita biblioteka wydzia-
³owa. W najbli¿szych dniach zostanie otwarta stale do-
stêpna pracownia komputerowa dla studentów, ju¿ w
lutym zostanie otwarte studio radiowe a do koñca roku
– w³asne studio telewizyjne. Z powodu ustawy o za-
mówieniach publicznych i trwaj¹cych d³ugo przetargach
otwarcie tych dwóch wa¿nych pracowni nieco siê opóŸ-
nia, ale za to bêd¹ one wyposa¿one bardzo nowoczeœnie.
To specyfika tego wydzia³u: musi byæ na bie¿¹co, tote¿
czêsto modyfikowane s¹ programy studiów, pojawiaj¹
siê nowe przedmioty a wyk³adowcy zapraszani z ze-
wn¹trz, np. dyplomaci czy dziennikarze. – W nowych
przestrzeniach na Morasku – twierdzi dr Wallas – bar-
dzo uaktywnili siê studenci. Wydaj¹ dwa pisma, „BUC”
i „Fenestrê”, organizuj¹ spotkania z ciekawymi ludŸmi.

A co z problemem zatrudnienia? Na listach Urzê-
du Pracy politologowie, niestety, s¹ wœród bezrobot-
nych. – Owszem, jest ich kilkudziesiêciu – przyznaje
dr Wallas – ale czy s¹ to nasi absolwenci? Politologów
kszta³c¹ trzy uczelnie niepubliczne w Poznaniu, nie
mówi¹c ju¿ o wy¿szych szko³ach zawodowych w woje-
wództwie. W tej ogromnej grupie absolwentów kilku-
dziesiêciu szukaj¹cych pracy politologów to napraw-
dê niewiele. MAJ

Nowy i prê¿ny wydzia³ z fontann¹

Rozœpiewana politologia
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Wkuluarach pojawiaj¹ siê ju¿
pierwsze nazwiska kandyda-

tów na rektora, trwaj¹ wewnêtrz-
ne rozmowy i dyskusje o tym, kto
powinien startowaæ na stanowi-
sko dziekana – w tym roku czeka-
j¹ nas wybory w³adz UAM, które
ju¿ og³osi³ Senat. 

Pod koniec stycznia zbierze siê
ponownie Senat i dopiero wtedy
zostanie powo³ana uczelniana Ko-
misja Wyborcza i ustalone konkre-
ty. Dziœ ju¿ jednak wiadomo, ¿e w

zwi¹zku z now¹ ustaw¹ o szkolnic-
twie wy¿szym, zasady wyborów zo-
stan¹ nieco zmienione w porówna-
niu do poprzednich. Podstawowa
zmiana dotyczy czynnego i bierne-
go prawa wyborczego, ze zdecydo-
wanym po³o¿eniem akcentu na za-
trudnienie na uczelni jako podsta-
wowym miejscu pracy i nieprzekro-
czenie wieku emerytalnego. 

W kolegium udzia³ elektorów,
studentów i doktorantów zwiêk-
szy siê znacznie, do 20 procent.

Szacunkowo mo¿e to byæ nawet
30 osób. Dziœ mo¿na to oceniæ
tylko ogólnie, poniewa¿ dopiero
Komisja Wyborcza ustali liczbê
osób uprawnionych do g³osowa-
nia. 

Na stronie g³ównej UAM urucho-
miony zosta³ baner Wybory 2008,
gdzie tak¿e bêd¹ pojawiaæ siê ak-
tualne informacje. Jest tam
równie¿ tekst uczwa³y w sprawie
wyborów na UAM. 

MAJ 

WPa³acu Dzia³yñskich na Starym Rynku w Po-
znaniu podczas grudniowego spotkania Marek
WoŸniak, Marsza³ek Województwa Wielkopol-

skiego wrêczy³ uczniom szkó³ ponadgimnazjalnych, stu-
dentom oraz s³uchaczom kolegiów jêzyków obcych sty-
pendia za szczególne osi¹gniêcia zwi¹zane z edukacj¹. 

Samorz¹d Województwa Wielkopolskiego w roku
2001 rozszerzy³ zakres przyznawania stypendiów i obj¹³
nim studentów uczelni wy¿szych. Wœród wyró¿nionych
w tym roku stypendystów znaleŸli siê studenci Uniwer-
sytetu im. Adama Mickiewicza: Witold Jurga (Wydzia³
Fizyki UAM), Ewa Bielska (CEG UAM), Joanna Czwoj-
drak (Wydzia³ Biologii UAM) oraz uczennica Zespo³u
Szkó³ im. H. Cegielskiego w RogoŸnie Katarzyna No-
wak, przysz³a studentka Administracji i Zarz¹dzania
UAM, która otrzyma³a ju¿ indeks naszej uczelni. 

Wœród Laureatów
Z Joann¹ Czwojdrak, (na zdjêciu) studentk¹ Wydzia³u
Biologii UAM, cz³onkiem Ko³a Naukowego Przyrodników
oraz Ko³a Fizyki Medycznej rozmawia Marta Dzionek

•• Czego dotycz¹ Twoje badania naukowe? 
– Od trzeciego roku studiów zajmujê siê analizami

strukturalnymi bia³ek i kwasów nukleinowych. Swoje
badania prowadzi³am pocz¹tkowo pod opiek¹ doc.dr hab.
Tadeusza Kuliñskiego w Zespole Modelowania Biomoleku-
larnego (ZMB) Pracowni Chemii Kwasów Nukleinowych
Polskiej Akademii Nauk. Prace polega³y na zbudowaniu
modelu przestrzennego ludzkiego bia³ka cykliny T1 i ana-
lizie dynamiki kompleksu tego bia³ka z RNA, co mia³o po-
móc w znalezieniu nowej metody blokowania rozwoju wi-
rusa HIV. Obecnie kszta³cê siê u dr hab. Janusza Bujnic-
kiego z Pracowni Bioinformatyki i In¿ynierii Bia³ka Miê-
dzynarodowego Instytutu Biologii Molekularnej i Komór-
kowej (IIMCB) w Warszawie oraz z Pracowni Bioinforma-
tyki Instytutu Biologii Molekularnej i Biotechnologii 
na Uniwersytecie Adama Mickiewicza w Poznaniu. Celem
projektu jest ustalenie zale¿noœci miêdzy sekwencj¹, struk-
tur¹ i funkcj¹ rodziny bia³ek DHUS odpowiedzialnych za
modyfikacjê tRNAoraz rekonstrukcja drzewa filogenetycz-
nego rodziny DHUS i wyjaœnienie ich pochodzenia ewolu-
cyjnego. Dodatkowo jestem redaktorem wiadomoœci porta-
lu internetowego www.biotechnolog.net. 

•• Powiedz w kilku s³owach o swoich najwa¿niej-
szych osi¹gniêciach naukowych.

– Jestem stypendystk¹ The 17th Jyv„skyl” Summer
School, uczestnikiem i autorem opracowania naukowego

podczas miêdzynarodowych warsztatów Worshop DNA
and RNA modification Enzymes: Comparative Structu-
re, Mechanism, Function and Evolution, które odby³y siê
we wrzeœniu 2007 r. we Francji, jestem równie¿ stypen-
dystk¹ FEBS. Bra³am udzia³ w siódmej edycji miêdzyna-
rodowego konkursu CASP (Critical Assessment of Tech-
niques for Protein Structure Prediction). Wraz z grup¹
AMU–Biology (w sk³ad grupy wchodzi³y 4 osoby) przez
prawie 4 miesi¹ce zajmowa³am siê przewidywaniem
struktury trzeciorzêdowej bia³ek oraz predykcj¹ ich po-
tencjalnej funkcji w komórce. Naszej grupie uda³o siê od-
nieœæ du¿y sukces w przewidywaniu funkcji bia³ek. Zajê-
³yœmy miejsce w pierwszej szóstce w ogólnej klasyfikacji,
trzecie miejsce w kategorii Gene Onthology (GO) predic-
tion, pierwsze miejsce dla Not obvious Gene Onthology
prediction oraz w kategorii Free Modelling grupa znala-
z³a siê na 14. miejscu najlepiej klasyfikowanych miêdzy-
narodowych zespo³ów naukowców z ca³ego œwiata. Wyni-
ki naszych analiz zosta³y zaprezentowane na posterze
pt. The international conference Sequence-Structure-
Function Relationships; Theoretical and Experimental
Approaches oraz w postaci abstraktu o tym samym tytu-
le na konferencji 7th Community Wide Experiment on
the Critical Assessment of Techniques for Protein Struc-
ture Prediction, Asilomar Conference Center w Pacific
Grove, CA. Zdoby³am te¿ Stypendium Ministra Eduka-
cji Narodowej za szczególne osi¹gniêcia naukowe za rok
akademicki 2006/07. 

•• Na co przeznaczysz pieni¹dze ze stypendium 
od Marsza³ka Województwa Wielkopolskiego?

– Chcia³abym wyjechaæ na sta¿ naukowy oraz czêœæ
pieniêdzy przeznaczyæ na organizacjê œlubu.

Dziêkujê za rozmowê
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Uwaga, wybory! 

Stypendia od Marsza³ka 
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Polska: to 7736 km st¹d!
Dzieñ 9 paŸdziernika jest w Ko-

rei œwiêtem narodowym –
Dniem Alfabetu Koreañskiego. Z tej
okazji ka¿dego roku przyznaje siê
nagrody wybitnym naukowcom z in-
nych krajów. Wœród 5 odznaczonych
w tym roku znalaz³ siê tak¿e prof.
Jerzy Bañczerowski, któremu przy-
znano medal Rz¹du Republiki Korei
za zas³ugi dla kultury. Medal wrê-
czy³ premier Korei, a dyplom podpi-
sa³ Prezydent Republiki Korei.
Wk³ad prof. Jerzego Bañczerowskie-
go w promocjê kultury Korei jest
zwi¹zany przede wszystkim z utwo-
rzeniem koreanistyki na Uniwersy-
tecie im. Adama Mickiewicza w Po-
znaniu. W ten sposób doceniono tak-
¿e wspó³pracê Instytutu Jêzyko-
znawstwa z koreañskim Departa-
mentem Studiów Polskich. 

Za³o¿ony przez prof. Cheong By-
ung Kwona Departament Studiów
Polskich funkcjonuje w ramach
Hankuk University of Foreign Stu-
dies (HUFS) w Seulu. Grono absol-
wentów liczy ju¿ oko³o 600 osób, a o
popularnoœci kierunku œwiadczy
fakt, ¿e o jedno miejsce na tym kie-
runku co roku stara siê œrednio 
6 kandydatów. Dyrektorem Depar-
tamentu Studiów Polskich jest prof.
Choi Sung Eun (Estera Czoj). Kore-
añscy studenci, dziêki wspó³pracy
polskich uniwersytetów, mog¹ kon-
tynuowaæ studia polonistyczne w
Polsce. Obecnie przebywa u nas
oko³o 80 studentów i absolwentów
HUFS. Czêœæ z nich studiuje w In-
stytucie Jêzykoznawstwa na UAM,
gdzie mo¿na uczyæ siê m.in. fonetyki
polskiej oraz poznaæ polsk¹ historiê,
literaturê i kulturê. Z okazji obcho-
dów jubileuszu 20-lecia, 26 paŸ-
dziernika 2007 r. w kampusie 
HUFS w Yongin odby³a siê konfe-
rencja Studia Polskie w Azji. Spo-
tkanie zorganizowane zosta³o przez
Department Studiów Polskich i In-
stytut Badañ nad Europ¹ Wscho-
dni¹ i Ba³kanami HUFS. 

Udzia³ w konferencji wziêli nau-
kowcy i przedstawiciele w³adz kilku
uczelni azjatyckich i polskich, m.in.
Beijing Foreign Studies University,
Tokyo University of Foreign Stu-
dies, Kyoto Sangyo University, Han-
kuk University of Foreign Studies,
Uniwersytetu Jagielloñskiego, Uni-
wersytetu Warszawskiego, Uniwer-
sytetu im. A. Mickiewicza i Uniwer-
sytetu Œl¹skiego, a tak¿e z niemiec-
kiego Freie Universität. 

Wyst¹pienia dotyczy³y m.in.: 
– pocz¹tków seulskiej polonistyki, 
– historii, osi¹gniêæ i perspektyw

rozwoju polonistyk w Korei, Chi-
nach i Japonii, 

– wspó³pracy koreañskiej poloni-
styki z uczelniami w Polsce a szcze-
gólnie z oœrodkami nauczania cu-
dzoziemców jêzyka polskiego i kul-
tury polskiej,

– mo¿liwoœci wspó³pracy pomiê-
dzy polonistykami wschodnioazja-
tyckimi, 

– nauczania jêzyka polskiego ja-
ko obcego w Azji (np. uwarunkowa-
nia lingwistyczne i kulturowe; nau-
czanie fonetyki, komunikacji nie-
werbalnej etc.), 

– dziejów kontaktów polsko–ko-
reañskich, 

– polonistyki koreañskiej na tle na-
uczania jêzyka polskiego na œwiecie. 

Prof. Cheong a tak¿e uczestnicy
konferencji wyrazili nadziejê, i¿ obe-
cne spotkanie mo¿e przerodziæ siê w
cykliczn¹ konferencjê skupiaj¹c¹
naukowców zajmuj¹cych siê studia-
mi polskimi w tej czêœci œwiata. Wy-
st¹pienia zaproszonych goœci zosta³y
zebrane w okolicznoœciowym tomie
prac, poœwiêconym kontaktom kul-
turalnym i naukowym pomiêdzy
Kore¹ a Polsk¹. G³ówne uroczysto-
œci jubileuszowe odby³y siê 27 paŸ-
dziernika 2007 r. Przyby³o oko³o 
400 goœci, a wœród nich m.in.: 

Marek Ca³ka (Ambasador RP
w Seulu), prof. Park Chul (Rektor
HUFS), prof. Kazimierz Przyszczyp-
kowski (Prorektor UAM), prof. W³a-
dys³aw Miodunka (Prorektor UJ 
i Dyrektor Centrum Jêzyka i Kultu-
ry Polskiej w Œwiecie), prof. Ryszard
Kulesza (Dyrektor Centrum „Polo-
nicom” UW). 

Ponadto, przed budynkiem, 
w którym mieœci siê koreañska po-
lonistyka, ods³oniêto 4-metrowej
wysokoœci marmurowy obelisk (na
zdjêciu) z napisem „Polska 7736
km”. Kamienny monument–dro-
gowskaz bêdzie wskazywaæ kolej-
nym pokoleniom studentów poloni-
styki HUFS drogê do Polski. Jest
to pierwszy pomnik poœwiêcony
naszej ojczyŸnie w Korei i powsta³
dziêki ofiarnoœci wspólnoty akade-
mickiej Departamentu Studiów
Polskich – profesorów, absolwen-
tów i studentów. Pod obeliskiem
wzniesiono uroczysty toast za Pol-
skê, a impreza jubileuszowa z ab-
solwentami i ich rodzinami trwa³a
na terenie kampusu do póŸnych
godzin nocnych. 

Konrad Juszczyk 
Instytut Jêzykoznawstwa 

UAM
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Instytut Konfucjusza... i do Chin bli¿ej 

Prezentacja UAM – w Kurdystanie 

Wdniach 11–13 grudnia 2007 r.
odby³a siê w Erbil, Kurdy-

stan–Irak, Miêdzynarodowa Konfe-
rencja Naukowa dotycz¹ca wy-
kszta³cenia wy¿szego w Iraku „In-
ternational Conference on Higher
Education in Iraq”. Konferencja
przebiega³a pod has³em „W kierun-
ku rozwoju wykszta³cenia wy¿szego
w Iraku – For the Advancement of
Higher Education In Iraq”. Konfe-
rencja zorganizowana by³a przez:
Ministerstwo Szkolnictwa Wy¿szego
i Badañ Naukowych w irackim Kur-
dystanie, Komitet Organizacyjny ds.
Szkolnictwa Wy¿szego w Iraku–Lon-
dyn wraz z uczestnictwem Minister-
stwa Szkolnictwa Wy¿szego i Badañ
Naukowych w Iraku. Gospodarzem,
jak i fundatorem konferencji by³o
Ministerstwo Szkolnictwa Wy¿szego
i Badañ Naukowych w irackim Kur-
dystanie. Patronat nad konferencj¹
sprawowa³ Prezydent Federalnego
Regionu Kurdystanu Irackiego, JM
Masoud Barzani. 

W konferencji uczestniczy³o oko-
³o 650 ludzi nauki i pracowników
uczelnianych oraz wyg³oszono 150
referatów zarówno przez referentów
z Kurdystanu irackiego, Iraku, jak i
Irakijczyków na obczyŸnie oraz go-
œci z Ameryki, Europy i innych.
Uczestnicy zostali podzieleni na
osiem pracowni tematycznych: Spo-
soby reformowania sektora wy-

kszta³cenia wy¿szego; Budowa kom-
petencji i mo¿liwoœci wykszta³cenia
wy¿szego; Rozwój szkolnictwa wy-
¿szego; Gwarancja jakoœci; Studia
dyplomowe; Uniwersytet i spo³e-
czeñstwo; Decentralizacja; Modele
wykszta³cenia wy¿szego, prywat-
noœæ. Wyg³aszanym referatom towa-
rzyszy³y ¿ywe dyskusje. Praca ka¿-
dej grupy zakoñczy³a siê wypraco-
waniem rekomendacji, które zosta³y
odczytane i przedyskutowane w
ostatnim dniu konferencji w celu re-
formowania szkolnictwa wy¿szego
w nowym Iraku.

Polskim akcentem podczas kon-
ferencji by³o wyst¹pienie ni¿ej pod-
pisanego prof. Adnana Abbasa 
z Uniwersytetu im. Adama Mickie-
wicza w Poznaniu, który wyg³osi³
referat dotycz¹cy doœwiadczenia
tej uczelni w procesie decentraliza-
cji i profesjonalizmu „Professiona-
lism and Decentralization in the
Academic Educational Process –
The Experience of Adam Mickie-
wicz University”. W swojej pracy
autor korzysta³ ze statutu Uniwer-
sytetu, jak i z regulaminów uczel-
nianych oraz doœwiadczenia osobi-
stego. Referat ten wraz z innymi
referatami zosta³ opublikowany
ju¿ wczeœniej w dziewiêciotomowej
ksi¹¿ce konferencyjnej oraz w for-
mie elektronicznej. W referacie zo-
sta³ przedstawiony ogólny proces

uczelniany, w tym krótki zarys hi-
storii Uniwersytetu im. Adama
Mickiewicza i jego osi¹gniêcia nau-
kowo-dydaktyczne. Poruszono w
nim m.in. takie tematy jak: statut,
wolnoœæ nauki, autonomia uniwer-
sytetu, kompetencja w³adz uniwer-
sytetu, struktury organizacyjne,
wybory, rekrutacja i proces nau-
czania, badania naukowe. Referat
przedstawi³ równie¿ osi¹gniêcia
Wydzia³u Neofilologii tej uczelni. O
Uniwersytecie im. Adama Mickiewi-
cza ni¿ej podpisany wyg³asza³ ju¿ w
2006 roku referat w Centrum Kul-
tury Uniwersytetu im. Salahaddin
w Erbilu. Warto dodaæ, ¿e z okazji
inauguracji Pracowni Studiów Kur-
dologicznych przy UAM w dniu 20
marca 2007 r. podpisano porozumie-
nie o wspó³pracy naukowej pomiê-
dzy Uniwersytetem im. Adama Mic-
kiewicza a Uniwersytetami Sala-
haddin i Sulaimaniyya w irackim
Kurdystanie.

Trzeba dodaæ, ¿e konferencja spo-
tka³a siê z du¿ym zainteresowaniem,
by³a wydarzeniem o istotnej randze
naukowej i akademickiej. Zarówno
dzieñ otwarcia, jak i dni robocze kon-
ferencji by³y obszernie transmitowa-
ne przez media krajowe i uczelniane.
Przeprowadzone zosta³y liczne wy-
wiady z uczestnikami, w tym dwa
uczelniane z ni¿ej podpisanym. 

Prof. dr hab. Adnan Abbas

Ka¿dy s³ysza³ ju¿ chyba o British Council, organiza-
cji sponsorowanej przez rz¹d brytyjski propaguj¹cej

kulturê i jêzyk angielski na ca³y œwiat, w tym nasz kraj.
Okazuje siê, ¿e nie tylko Brytyjczycy chc¹ w taki sposób
popularyzowaæ wiedzê o swoim kraju. Chiñska
Republika Ludowa propaguje wiedzê o Chinach, ich
kulturze, historii, teraŸniejszoœci i jêzyku za pomoc¹
sieci Instytutów Konfucjusza. Na terenie naszego kraju
aktywnie dzia³a obecnie tylko jeden oœrodek Instytutu
Konfucjusza w Krakowie, przy Uniwersytecie
Jagielloñskim. Ju¿ wkrótce oœrodek taki zacznie dzia³aæ
równie¿ przy Katedrze Orientalistyki UAM.

W dniach 11–13 grudnia ub.r. w Pekinie odby³a siê
Druga Ogólnoœwiatowa Konferencja Instytutu
Konfucjusza zorganizowana przez Centralne Biuro
Instytutu Konfucjusza (Hanban), blisko zwi¹zane z
Chiñskim Ministerstwem Spraw Zagranicznych. W jej
trakcie dosz³o do podpisania oficjalnej umowy pomiêdzy
Uniwersytetem im. Adama Mickiewicza w Poznaniu a
Centralnym Biurem (Hanban), na mocy której na naszej
uczelni powstanie oœrodek Instytutu Konfucjusza. Na
uroczystoœci podpisania umowy JM Rektora UAM, prof.
dr. hab. Stanis³awa Lorenca oraz œrodowisko poznañs-
kich sinologów reprezentowali prof. dr hab. Jacek
Witkoœ, Prodziekan Wydzia³u Neofilologii UAM, mgr
Wis³awa Szkudlarek–Brkiè oraz dr Maciej Gaca.

Obowi¹zuj¹ce przez piêæ lat porozumienie skon-
struowane jest na zasadzie dwustronnej kooperacji
pomiêdzy UAM a partnersk¹ uczelni¹ wy¿sz¹ w
Chinach (Uniwersytetem Technicznym w Tianjin, 
milionowym porcie oddalonym o dwie godziny jazdy
samochodem od Pekinu), któremu patronuje Hanban.
W ramach porozumienia strona chiñska zobowi¹zuje
siê dostarczyæ poznañskiemu oœrodkowi materia³y
dydaktyczne w liczbie 3000 publikacji, w tym kursy
audiowi-zualne oraz prowadzone online, finansowaæ
pobyt jednego b¹dŸ dwóch lektorów jêzyka chiñskiego
oraz utworzyæ pocz¹tkowy fundusz oœrodka w
wysokoœci 100 tys. USD. Nasz Uniwersytet przyj¹³ na
siebie obowi¹zek zlokalizowania oœrodka w obrêbie
UAM (znajdzie siê on na terenie Katedry
Orientalistyki w Collegium im. Hipolita Cegielskiego),
obs³ugi admini-stracyjnej, zapewnienia odpowiednich
warunków pracy dla lektorów przyby³ych z Chin oraz
wspó³finansowania oœrodka. Oœrodek bêdzie prowadzi³
kursy jêzyka chiñskiego, organizowa³ wystawy i
pokazy filmowe dla studentów i pracowników
Uniwersytetu oraz dla zainteresowanych
mieszkañców Poznania. 

Podpisanie umowy i powo³anie oœrodka Instytutu
Konfucjusza przy UAM stanowi ukoronowanie starañ
poznañskich sinologów i jest ich wielkim sukcesem. na
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Wychodzenie z zakrêtów
– Teraz widzê – mówi, ¿e to nie³atwe pytanie i nieprosta
odpowiedŸ. Wymaga, ¿eby okreœliæ, jak wchodzi³em na
tê drogê. Kiedy wiedzia³em, ¿e to jest w³aœnie ta, któr¹
chcia³bym pod¹¿aæ. Co potwierdza³o moje wybory?...

Ryszard Stachowski przypomina wiêc, jak jako
uczeñ myœla³, aby w swoim ¿yciu postawiæ na ducho-
woœæ, tym obszarom siê poœwiêciæ. I wybra³… radykal-
nie. Wst¹pi³ do klasztoru franciszkañskiego. Regu³a by-
³a tam twarda, wymagania stawiane – te¿. A gdy dodaæ
do tego zadania, jakie sam sobie stawia³, poczucie wiel-
kiej uczciwoœci, musia³ po pewnym czasie przed sob¹
sprawê postawiæ jasno: duchowoœæ tak, ale nie t¹ meto-
d¹. Zrezygnowa³. I co dalej? Znów wybór radykalny: po-
litechnika. 

– Namówili mnie bliscy koledzy. Przygotowa³em siê
bardzo solidnie, bardzo konkretnie. Zda³em egzamin,
zosta³em przyjêty. Uczy³em siê pilnie, ale coraz bardziej
odczuwa³em pewne ograniczenia. ¯ycie wœród podrêcz-
ników (fizyka, matematyka, chemia, konstrukcje, wy-
kresy, rysunki) i tylko wœród nich – to zaczyna³o byæ za
ma³o. Chodzenie bardzo precyzyjnie, by nie powiedzieæ
technicznie, wytyczonymi drogami, wydawa³o mi siê
wyborem znów nietrafnym. To by³ kontrast zbyt wielki.
Na w³asn¹ proœbê zrezygnowa³em. Wróci³em do zaga-
dnieñ zwi¹zanych z filozofi¹, psychologi¹…

W 1958 roku rozpocz¹³em studia psychologiczne w
Poznaniu. I tak ju¿ tu pozosta³em.

To jest moje miejsce. Do dzisiaj jestem wierny tam-
tym idea³om. Udaje mi siê godziæ ró¿ne aspekty: naukê
z wiar¹, duchowoœæ z konkretami. Nie ma potrzeby, ¿e-
by te bieguny porównywaæ, tym bardziej antagonizo-
waæ… Zw³aszcza na gruncie psychologii. Rozwija³em
swoje zainteresowania najpierw psychologi¹ rozwoju (te
zainteresowania rozwojem cz³owieka by³y bardzo intui-
cyjne i to przed studiami), w czasie studiów ju¿ siê psy-

chologi¹ rozwoju nie zajmowa³em, potem metodologi¹
badañ psychologicznych, filozoficznymi podstawami
psychologii, histori¹ myœli psychologicznej. 

Moi mistrzowie 
Moim mistrzem od samego pocz¹tku by³ profesor Bole-
s³aw Hornowski. Spotka³em go na pierwszym roku, pi-
sa³em u niego pracê magistersk¹, zwi¹zan¹ z metodolo-
gi¹, statystyk¹, psychometri¹. Ju¿ wtedy ma³o intereso-
wa³y mnie problemy praktyczne, zreszt¹ praktykiem
nigdy nie by³em.

Raczej poci¹ga³a mnie obserwacja, opis samych zja-
wisk. Po obronie pracy, profesor zaproponowa³ mi etat.
Tak zwi¹za³em siê z uczelni¹ i rozpocz¹³em d³ug¹ i dla
mnie bardzo interesuj¹c¹ wspó³pracê z profesorem. Naj-
pierw oczywiœcie by³em asystentem „od za³atwiania
spraw ró¿nych”: przepisywa³em listy, prowadzi³em pro-
fesorowi korespondencjê zagraniczn¹, uczestniczy³em w
innych pracach. Tak wytworzy³a siê prawdziwa, dziœ ju¿
nie spotykana, relacja miêdzy uczniem a mistrzem. 

Od swego nauczyciela Ryszard Stachowski wzi¹³
mo¿e nie tyle wzorce naukowe, bo to by³y ró¿ne tempe-
ramenty, ale z ca³¹ pewnoœci¹ wzorce ludzkie - umiejêt-
noœæ niedoprowadzania do konfliktów, tu dodam, ¿e na-
uczy³em siê od Profesora, a po latach w pe³ni doceni³em,
wartoœci pokory w œwiecie nauki, ³agodzenia sytuacji
trudnych. To bardzo przyda³o mi siê póŸniej, kiedy kie-
rowa³ w trudnych latach prze³omu Instytutem Psycho-
logii UAM. 

– Uczy³ mnie i nauczy³ negocjowaæ, znajdowaæ œcie¿ki
porozumienia - wspomina. - Rozumieliœmy siê w tej mie-
rze bardzo dobrze. Wykorzysta³em potem tê sztukê w
podwójnej kadencji kierownika (chodzi³o mi o dyrektora,
bo kierownikiem zak³adu te¿ by³em, ale te umiejêtnoœci
bardziej mi siê przyda³y jako dyrektorowi kieruj¹cemu

Wdniu 30 listopada 2007 roku w
Poznaniu na Wydziale Nauk

Spo³ecznych odby³a siê, jak wcze-
œniej informowaliœmy, konferencja
naukowa pod tytu³em WYKLUCZE-
NIE WYKLUCZONE. Konferencja
zosta³a zorganizowana z inicjatywy
studentów i pracowników Instytutu
Psychologii. To spotkanie by³o uko-
ronowaniem ca³orocznej pracy stu-
dentów nad projektami zwi¹zanymi
z wykluczeniem spo³ecznym. Pro-
jekty te zosta³y przygotowane w ra-
mach stosunkowo nowego, bo reali-
zowanego od trzech lat, na kierunku

psychologia przedmiotu zdrowie pu-
bliczne. 

Ka¿dego roku studenci (w dwu–,
trzyosobowych zespo³ach projekto-
wych) pod okiem wyk³adowcy przy-
gotowuj¹ projekty wokó³ wybranego
problemu spo³ecznego – w roku aka-
demickim 2006–2007 problemem
przewodnim by³o w³aœnie wyklucze-
nie spo³eczne. Pocz¹tkowo, jak rela-
cjonowali sami studenci, problem
wykluczenia spo³ecznego kojarzy³
im siê wy³¹cznie z problemami ludzi
bezdomnych, narkomani¹ oraz oso-
bami niepe³nosprawnymi. Dopiero

dog³êbna analiza zjawiska wyklu-
czenia pozwoli³a przysz³ym psycho-
logom oderwaæ siê od stereotypowe-
go myœlenia i zobaczyæ zjawisko wy-
kluczenia spo³ecznego w zupe³nie
innym œwietle. 

Listopadowa konferencja WY-
KLUCZENIE WYKLUCZONE
sta³a siê dla studentów kolejn¹
okazj¹ do zg³êbiania zagadnienia
wykluczenia spo³ecznego. Zapro-
szeni goœcie wprowadzili s³ucha-
czy w poruszan¹ problematykê.
Prof. dr hab. Zbigniew WoŸniak
przedstawi³ referat zatytu³owany

Na swojej drodze
To nie by³a wcale prosta droga, któr¹ Ryszard Stachowski przebyæ musia³, jako 
absolwent koszaliñskiego liceum, by staæ siê znanym psychologiem, prekursorem
badañ nad histori¹ myœli psychologicznej uwarunkowanej spo³ecznie, politycznie 
i kulturowo. Kiedy rozmawiamy o tym z okazji niedawnych 70. urodzin profesora 
Stachowskiego, nie sposób unikn¹æ pewnych na ten temat refleksji. 

Wykluczenie         
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„Jak powracaæ do g³ównego nurtu
¿ycia spo³ecznego? Wykluczenie
spo³eczne a polityka spo³eczna”,
natomiast prof. dr hab. Anna
Brzeziñska podjê³a temat: „Wy-
chowanie do samodzielnoœci jako
czynnik przeciwdzia³aj¹cy wyklu-
czaniu osób z ograniczon¹ spraw-
noœci¹ z rynku pracy (doniesienie
z badañ)”. Nastêpnie przedstawio-
nych zosta³o 10 projektów stu-
denckich spoœród nagrodzonych i
wyró¿nionych na XVI Kolokwiach
Psychologicznych. Wœród nie-
których tematów podejmowanych

przez studentów mo¿na wymieniæ:
przywracanie godnoœci osobom
chorym onkologicznie, nieplano-
wane macierzyñstwo, integracja
dzieci uzdolnionych, adaptacja
imigrantów, sytuacja spo³eczna
samotnych matek czy te¿ pomoc
rodzicom po stracie dziecka w wy-
niku poronienia. 

Na zakoñczenie konferencji dy-
rektor Instytutu Psychologii, prof.
dr hab. Jerzy Brzeziñski wrêczy³
autorom nagrodzonych i wyró¿nio-
nych projektów dyplomy oraz na-
grody ksi¹¿kowe. 

Uczestnicy konferencji w swo-
ich komentarzach skierowanych
podczas dyskusji do osób wystêpu-
j¹cych zwracali uwagê na ró¿no-
rodnoœæ problematyki, wagê podej-
mowanych zagadnieñ, profesjonal-
ne przygotowanie samych projek-
tów, jak i ich prezentacje. Autorzy
us³yszeli wiele pozytywnych infor-
macji zwrotnych oraz zachêtê 
i wskazówki co do wprowadzenia
opracowanych przez siebie projek-
tów w ¿ycie.

Opracowa³y dr Joanna Matejczuk,
dr Karolina Appelt

ca³ym instytutem). Kiedy z jednej strony sta³y gor¹ce,
rozpalone, m³ode g³owy, z drugiej, powiedzmy, g³owy
starsze, zachowawcze. A przecie¿ byliœmy jedn¹ spo³ecz-
noœci¹ akademick¹.

Postaæ Profesora Hornowskiego sta³a mi siê jeszcze
bli¿sza, kiedy po Jego œmierci pisz¹c wspomnienia, mia-
³em okazjê siêgn¹æ do przekazanych mi przez Pani¹
Hornowsk¹ pamiêtników. Tam zobaczy³em jeszcze inn¹
twarz swojego Mistrza. G³êboko ludzk¹, nierzadko za-
troskan¹; patrioty.

Mistrzem te¿ by³ dla profesora Stachowskiego, tylko w
ca³kiem odmienny sposób, profesor Stefan B³achowski,
za³o¿yciel poznañskiej psychologii.

– Mia³em szczêœcie byæ przez dwa lata jego studen-
tem, pamiêtam go w³aœciwie jako wzorzec, ikonê, kogoœ,
kogo traktuje siê nie tylko z najwy¿szym szacunkiem,
ale i atencj¹. I jeszcze chcia³bym wœród swoich mistrzów
wymieniæ profesora Andrzeja Lewickiego. 
To  wielki autorytet, naukowiec, psycholog kliniczny. By³
wzorcem jako mentor, uczony, erudyta, Cz³owiek z klas¹.

A uczniowie?
– Na pierwszym miejscu chcê wymieniæ profesora

Jerzego Brzeziñskiego i jego ¿onê profesor Aniê Brze-
ziñsk¹. Oni oboje zainteresowali siê przede wszystkim
psychologi¹ matematyczn¹, czym i ja na pocz¹tku
chêtnie siê interesowa³em. Prowadzi³em zajêcia z me-
todologii i statystyki. Obojgu Brzeziñskim bardzo to
odpowiada³o. Czêsto zjawiali siê na moich dy¿urach.
Rozmawiali, pytali, dyskutowali. Potem razem z profe-
sorem Brzeziñskim napisaliœmy pierwszy podrêcznik z
analizy wariancji. Po jakimœ czasie nasze drogi nauko-
we, przedmiotowe siê rozesz³y. Profesor Brzeziñski zo-
sta³ wierny metodologii i statystyce. Patrzy³em na psy-
chologiê jako zjawisko. Spogl¹da³em nieco z góry, szu-
kaj¹c odpowiedzi na pytania, co to jest ta psychologia,
sk¹d siê wziê³a; najpierw pojawia³y siê pytania natury
filozoficznej, a potem ju¿ zaczyna³a siê historia. To ona

mia³a okreœlaæ, sk¹d psychologia siê wziê³a, jak siê
rozwija, jaka jest anatomia tego rozwoju, jak rodzi³y
siê idee wype³niaj¹ce pojêcie myœli psychologicznej. W
koñcu szukaj¹c i pytaj¹c m¹drych ludzi stwierdzi³em,
¿e nigdy w polskiej psychologii nie by³o… zak³adu hi-
storii psychologii i dlatego, przy wsparciu wielu osób,
doprowadzi³em do powstania w naszym instytucie w
roku 1986 pierwszego i jedynego w Polsce Zak³adu Hi-
storii Myœli Psychologicznej. 

I szczêœcia ³ut
Czy profesor, teraz znany, szanowany, uznawany mia³ w
¿yciu szczêœcie? Co nim by³o? Jak wp³ynê³o ono na ¿y-
cie, pracê, karierê?

– Na pewno szczêœciem w moim ¿yciu by³o, ¿e po po-
konaniu doœæ przyznajmy karko³omnych œcie¿ek, jed-
nak tê swoj¹ prawdziw¹ drogê znalaz³em, ¿e nie prze-
kreœli³em tamtej przesz³oœci, ¿e uda³o mi siê spleœæ wie-
le wa¿nych elementów i nurtów, które zrazu zdawa³y siê
do siebie ma³o pasowaæ. Z ka¿dego jednak wynios³em
coœ pozytywnego. Nie by³o tu miejsca na stratê czasu.
Szczêœciem, które do dziœ cieszy profesora jest to, ¿e spo-
tka³ w instytucie swoj¹ obecn¹ ¿onê - Krystynê. By³a
studentk¹ pierwszego roku, kiedy zwróci³a na siebie
uwagê m³odego doktora. Czeka³ na ni¹ cierpliwie, a¿ za-
koñczy studia, otrzyma dyplom. Tak by³o zrêczniej. 

Za³o¿yli rodzinê tradycyjn¹ w swojej istocie, w wy-
chowywaniu dzieci. Maj¹ córkê i syna. Córka Monika
wysz³a z m¹¿, obdarowuj¹c Profesorostwo dwójk¹ wnu-
cz¹t. A syn Mateusz wybra³ stan duchowny. Jest franci-
szkaninem. Czy to znaczyæ by mia³o, ¿e wype³nia
wczeœniejsze pragnienie ojca?

Trudno powiedzieæ, wybra³, jest szczêœliwy. Jest na
swojej drodze. A to bardzo wa¿ne. Najwa¿niejsze. 

Notowa³a Jolanta Lenartowicz 

         wykluczone
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Z
acznê od stwierdzenia, ¿e stajemy
przed Pani¹ Profesor przepe³nieni sza-
cunkiem i wdziêcznoœci¹ – ale nie przy-
chodzimy z pustymi rêkami. Za chwilê
ofiarujemy Pani Profesor „Album Nor-
widowskie”. To „Album” (to, gdy¿ siê-
gnêliœmy do starej formy gramatycznej
neutrum) jest kompozycj¹ kilku wier-

szy, kilkudziesiêciu obrazów i rysunków Cypriana Nor-
wida oraz interpretacji tych wierszy napisanych przez
Pani¹ Profesor. Przyznajemy: postanowiliœmy zbudo-
waæ szczególn¹ ksi¹¿kê – album poetycko-naukowy
dwojga autorów: Cypriana Norwida i Zofii Trojanowi-
czowej. I nie pytaliœmy ich o zgodê, wierz¹c, ¿e pochwa-
liliby to, co Im uczyniliœmy.

„Album Norwidowskie”, piêknie wydan¹ przez Wy-
dawnictwo Naukowe UAM, trwa³¹ pami¹tkê Jubile-
uszu Pani Profesor, wrêczymy za chwilê. Przedtem pro-
szê mi pozwoliæ na kilka s³ów uzasadnienia. Zacznê od
refleksji autotematycznej lub zgo³a genologicznej, bo jak
wiadomo, poloniœci tym siê ró¿ni¹ od pana Jourdain, ¿e
zawsze zastanawiaj¹ siê, dlaczego mówi¹ proz¹. Forma
Jubileuszu, ta Wielka Forma kultury wysokiej, pocho-
dz¹ca od greckiego wyrazu iobelaios, a wczeœniej od he-
brajskiego jobel (oznaczaj¹cego „róg barani”, „tr¹bê”) –
w najdawniejszych czasach wyznacza³a rok… umarza-
nia d³ugów i uwalniania niewolników. Wielka Forma
Jubilijna pozostaje form¹ z³o¿on¹ i kunsztown¹. Mo¿na
j¹ porównaæ chyba tylko do wyró¿nionych niegdyœ przez
Kazimierza Wykê „form wielkich” polskiego romanty-
zmu, takich jak dramat „Dziady” czy epopeja Pan Tade-
usz. Szczególny synkretyzm dramatu romantycznego,
siêgaj¹cego „od piosenki po epopejê”, doskonale scha-
rakteryzowa³ w roku 1843 profesor nadzwyczajny Colle-
ge de France Adam Mickiewicz (o, nie by³ to profesor
zwyczajny!). W cytacie z ze s³ynnej Lekcji XVI Mickie-
wicza dopuœci³em siê tylko jednej zamiany s³ów, by so-
bie i nam wszystkim uœwiadomiæ donios³oœæ aktu, w ja-
kim dzisiaj uczestniczymy: 

Jubileusz jest najsilniejsz¹ realizacj¹ artystyczn¹ po-
ezji. Jubileusz zapowiada […] kres jednej, a pocz¹tek in-
nej epoki. […] W jubileuszu poezja przechodzi w dzia³a-
nie wobec widzów. […] Skoro myœl o¿ywiaj¹ca naród
znalaz³a ju¿ swych przedstawicieli w rzeczywistoœci,
skoro wyda³a ju¿ bohaterów, wówczas d¹¿y do utrwale-
nia pamiêci ich czynów w sztuce, wydaje jubileusz.

Polski jubileusz wznosi siê wy¿ej; jest bardziej naro-
dowy, a razem bardziej s³owiañski. 

Wieloœæ naukowo–artystycznych ekspresji Jubile-
uszu – a dzisiaj radosnych rozmyœlañ nad 50–leciem
twórczoœci naukowej i dzia³alnoœci Pani Profesor – obej-
muje wiêc lirykê dzieciñstwa, epopeiczn¹ drogê Boha-
terki przez pola nauki i dramatyczne sceny walki o
Prawdê. Wszystko to trzeba widzieæ na tle historii XX
wieku, prze³omowych momentów dziejowych: ponurych

lat 40. i 50., ma³ej stabilizacji i buntu koñca lat 60., kar-
nawa³u wolnoœci roku 80. i 81., nocy stanu wojennego,
radoœci i trosk kilku ju¿ epok odzyskanej wolnoœci.

Gdyby Pani Profesor by³a dzie³em literackim, to, po
pierwsze, bez w¹tpienia – by³aby arcydzie³em; po drugie
– w takim wypadku, za wybitnym znawc¹ form literac-
kich, Henrykiem Markiewiczem – trzeba by nam mówiæ
o najwa¿niejszych wymiarach Jej istnienia. O niew¹t-
pliwych walorach obrazowych i bogatej, zindywidualizo-
wanej postaci Pani Profesor, wrêcz o ikonicznoœci dzie-
³a, bo niew¹tpliwie Pani Profesor jest „ikon¹” poznañ-
skiej polonistyki; dalej trzeba by mówiæ o morfologii dia-
logu uwa¿nego, dalej – o g³êbokim wymiarze œwiatopo-
gl¹dowo–ideowym otwartego katolicyzmu i patriotyzmu
rozumnego, wreszcie o wymiarze spacjalno–temporal-
nym – podró¿owaniu przez wymiary czasu XX wieku i
przestrzenie Uczelni, Poznania i Europy. Proszê mi wy-
baczyæ, ¿e dotykam spraw fundamentalnych, ale kiedy¿
o nich mówiæ, jeœli nie raz na 50 lat!...

Pierwsze prace naukowe Pani Profesor od razu siê-
ga³y sfer najwa¿niejszych polskiego romantyzmu. Nau-
kowy debiut w roku 1957 by³ recenzj¹ z dwóch ksi¹¿ek
Teofila Sygi o Mickiewiczu. Zaraz potem, w nastêpnych
publikacjach pojawi³y siê „wielkopolskie kartki” z bio-
grafii Zygmunta Krasiñskiego i „literackie przystanki
nad Wart¹” Norwida. Od pocz¹tku w pisaniu Pani Pro-
fesor rozpoznawanie historii i literatury, poddane ma-
ksymalnie zobiektywizowanym kryteriom, oparte na
najlepszych wzorach interpretacji Zygmunta Szwey-
kowskiego, Romana Pollaka, Jaros³awa Maciejewskie-
go, by³o organicznie sprzê¿one z prze¿ywaniem „tu” 
i „teraz”, z wra¿liwoœci¹ na humanistyczne sensy i spo-
³eczne funkcje literatury. Nic dziwnego, jednym z ulu-
bionych cytatów Pani Profesor pozostaj¹ s³owa Mickie-
wicza z wiersza „Do Joachima Lelewela”, napisanego na
okolicznoœæ rozpoczêcia kursu historii powszechnej 
w uniwersytecie wileñskim dnia 9 stycznia 1822 r.:

A tak gdzie siê obrócisz, z ka¿dej wydasz stopy,
¯eœ znad Niemna, ¿eœ Polak, mieszkaniec Europy.

Lata 60. i 70. przynosz¹ w dorobku Pani Profesor
przede wszystkim g³oœne, niekiedy wrêcz prze³omowe
studia i rozprawy o Norwidzie. Trudne teksty, „ciemne
alegorie” Norwida znalaz³y mistrzyniê lektury estetycz-
nej i historycznej zarazem, widz¹cej dzie³o literackie w
skomplikowanych splotach historii narodu, biografii au-
tora, idei spo³ecznych i politycznych. Po doktorskiej
ksi¹¿ce „Rzecz o m³odoœci Norwida” (1968), stawiaj¹cej
Autorkê od razu w pierwszym rzêdzie norwidologów, po
niezwykle sumiennych analizach wierszy Norwida, po-
jawi³ siê nowy, sta³y odt¹d w¹tek badañ historyczno–do-
kumentacyjnych – dowodem udzia³ w redagowaniu 
tomów „Nowego Korbuta”, analiza „Kroniki Mickiewi-

To nie dzie³o, 
to arcydzie³o
Podczas jubileuszowego spotkania – 50-lecia pracy prof. Zofii Trojanowiczowej – w imieniu
magistrów, doktorów i doktorów habilitowanych Pani Profesor, którzy w znacznej czêœci 
tworz¹ dziœ Zak³ad Literatury Romantyzmu, mowê wyg³osi³ Profesor Zbigniew Przychodniak. 
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czowskiej”, recenzja edycji przygotowanej przez Juliusza
Wiktora Gomulickiego. W¹tek badañ biografistycznych i
norwidowskich dos³ownie w tej chwili, w mijaj¹cym
roku 2007 wieñczy opus magnus: ogromny, trzytomowy,
licz¹cy 2000 stron „Kalendarz ¿ycia i twórczoœci Cypria-
na Norwida” (dwa tomy opublikowane w grudniu 2007).

Studia nad emigracyjnymi sporami Norwida i Klacz-
ki, rozszerzone o kwerendy nad dziejami Wielkiej Emi-
gracji, uczyni³y z Pani Profesor wybitn¹ znawczyniê ro-
mantyzmu Mickiewicza, S³owackiego i Krasiñskiego.
Owocem tych badañ, zarazem swoist¹ odpowiedzi¹ na
atmosferê lat 80. by³a dwukrotnie wydana, poprzedzona
historycznym wstêpem, antologia „Sybir romantyków”. 

Przegl¹daj¹c obejmuj¹c¹ ponad 150 pozycji biblio-
grafiê prac Pani Profesor – a mo¿emy to uczyniæ zagl¹-
daj¹c do ofiarowywanego dzisiaj „Album Norwidow-
skiego” – dostrzegamy, i¿ stopniowo, a w latach 90.
szczególnie – na czo³o studiów „romantycznych” Pani
Profesor wysuwa siê Mickiewicz – jako autor „niedo-
koñczonego poematu” „Dziady”, Mickiewicz „szalony” i
„rozs¹dny”, publicysta „Pielgrzyma Polskiego”, „Orga-
nizator narodowej wyobraŸni”. Plonem edytorskim tych
prac jest XIII tom „Wydania Rocznicowego” z „pismami
towianistycznymi”. 

Nigdy o to wprost nie pyta³em Pani Profesor, ale chy-
ba siê nie mylê: to Mickiewicz – przy ca³ej estymie i
wspó³rozumieniu Norwida – pozostaje dla Niej tym
Pierwszym poezji polskiej. Jednym z dowodów mo¿e byæ
s³ynny wyk³ad inauguracyjny Pani Profesor wyg³oszony
w tym gmachu 1 paŸdziernika 1998 roku, opublikowa-
ny pod tytu³em „Coœ ty uczyni³ ludziom, Mickiewiczu?”.
To dla mnie wielki esej polskiej humanistyki: wielowy-
miarowy portret autora „Dziadów” zosta³ zbudowany w
poetyce zdañ orzekaj¹cych i pytañ, docierania do praw-
dy o tym, „kim by³” Mickiewicz – poeta i polityk, cz³o-
wiek prywatny i publiczny, g³êboko wierz¹cy i wadz¹cy
siê z Bogiem. Pani Profesor, nie kryj¹c fascynacji osobo-
woœci¹ autora liryków lozañskich, œledzi ewolucjê poety,
stawia pytania, ods³ania sprzecznoœci:

Nie by³ dla swoich wspó³czesnych cz³owiekiem ³a-
twym i komfortowym. Nieustannie stawia³ ich przed
wyzwaniem pod¹¿ania za jego myœl¹, jego w³asnym
olbrzymim – wysi³kiem duchowym i intelektualnym.

By³ cz³owiekiem niewielkiego wzrostu, trochê na jed-
n¹ nogê utyka³. Ale przecie¿: szed³ do przodu szybciej
ni¿ inni. I nie ustawa³ w drodze.

Taki sposób pisania, taki styl – a przecie¿ „styl to
cz³owiek” – podkreœla tok myœlenia, oddaje chwilê g³ê-
bokiego namys³u, sytuuje zdarzenia wieku XIX w hory-
zoncie wartoœci uniwersalnych i aktualnych. Czytelnik
znajduje w nich coœ wiêcej ni¿ tylko rzeczowy historyzm,
obiektywne naœwietlenie zdarzeñ – zyskuje zachêtê do
w³asnego myœlenia, do wejœcia w œwiat wartoœci, zmie-
rzenia siê z rzeczywistoœci¹. Zaproszony do takiego na-

mys³u nad œwiatem, Polsk¹ i sob¹, Czytelnik ksi¹¿ek i
artyku³ów Pani Profesor to na pewno nie jest Quidam,
jakiœ „ktoœ”, „ktokolwiek”. On nale¿y do rodziny Pañ-
stwa Cogito. Takiemu Czytelnikowi nie s¹ obojêtne pro-
blemy Norwida, Mickiewicza, Mi³osza. Tym bardziej nie
mog³y byæ obojêtne wydarzenia Poznañskiego Czerwca i
wielu innych polskich miesiêcy.

Szanowna Pani Profesor
Za chwilê z radoœci¹ – z najlepszymi ¿yczeniami zdrowia
i pomyœlnoœci na nastêpne lata pracy twórczej – wrêczy-
my Pani Profesor przygotowan¹ przez nas, a napisan¹
przez Norwida i Pani¹ ksi¹¿kê. Przy tej okazji: serdecz-
ne podziêkowania dla Pañ redaktorek z Wydawnictwa
Naukowego UAM, Anny R¹balskiej i El¿biety Rygiel-
skiej, dla moich m³odszych Kole¿anek pracuj¹cych nad
przygotowaniem „Album Norwidowskiego”: dr Anny Ar-
twiñskiej i mgr Anny Jaworskiej. Wielkie podziêkowanie
za pomoc finansow¹ w edycji ksi¹¿ki – dla w³adz rektor-
skich, Dziekana Wydzia³u Filologii Polskiej i Klasycznej,
Dyrektora Instytutu Filologii Polskiej.

Wielce Szanowna Jubilatko!
My, uczniowie Pani Profesor – czytamy, szanujemy 
i czcimy Pani¹ Profesor we wszystkich postaciach. I zno-
wu: któ¿ lepiej to wyrazi, jak nie Mickiewicz! Jeszcze
raz wrócê do jego wiersza okolicznoœciowego z roku
1822. Jestem pewien, ¿e gdyby dziœ, tutaj „poœrodku nas
zasiada³”, wnet zapomnia³by o Lelewelu i rzek³by:

TROJANOWICZOWO, w oboim jak ci zrównaæ blasku?
Szczêœliwaœ i w przyjació³, i w prawd wynalazku.
Oto nad wiek m³odziana [panienki!] przeros³aœ 
niewiele,
Tobie mêdrszej siwe zazdroszcz¹ Matuzele;
Imiê twoje wybieg³o za Chrobrego szranki,
Miêdzy teutoñskie sêdzie i bystrzejsze Franki;
A jak mocno w poznañskim uwielbianaœ gronie,
Publicznie usta nasze wyznaj¹ i d³onie.

I Ja – za Mickiewiczem – zawo³am skromnie:

Gdzie¿ jestem, Trojanowiczowo! Jaka chêæ unios³a
Opiewaæ morza, których nie tknê³y me wios³a?
Poziomy p³azik, orlej nabrawszy ochoty
Uczone myœleñ twoich naœladowaæ loty!

Pani Profesor!
Prosz¹c o przyjêcie naszego daru ksi¹¿kowego, 

jesteœmy w pe³ni œwiadomi, i¿ –
Niejedne ju¿ zyska³aœ z godniejszych r¹k wieñce,
Nie gardŸ tym, jaki wdziêczni sk³adaj¹ m³odzieñce.
I daruj, jeœli bêdziem chwaliæ siê po œwiatu,
¯e od Ciebie wziêliœmy na ten wieniec kwiatu.
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Miejsce zosta³o wybrane nieprzypadkowo. Piwni-
ce stanowi¹ dobre lokum dla czu³ej aparatury
pomiarowej, z jednej strony chroni¹c j¹ w trak-

cie pomiaru przed zak³óceniami powodowanymi, np.
przez przeje¿d¿aj¹cy tramwaj, z drugiej ³atwiej mo¿na
dostarczyæ materia³y potrzebne do dzia³ania urz¹dzeñ
badawczych, np. ciek³y hel. 

Filozofia towarzysz¹ca pocz¹tkom ŒLUACh–u jest
prosta i nadal aktualna: zgromadzona aparatura s³u¿yæ
ma ca³emu œrodowisku naukowemu oraz zainteresowa-
nym instytucjom. Poniewa¿ pieni¹dze na zakup aparatu-
ry pozyskiwane s¹ z funduszy rz¹dowych, ŒLUACh wy-
posa¿ony jest w urz¹dzenia najwy¿szej, œwiatowej klasy.
Obecnie w u¿yciu jest ju¿ trzecia generacja sprzêtu. 

W ramach Laboratorium dzia³a szeœæ pracowni:
NMR, Spektrometrii Masowej, FT–IR, Badañ Po-
wierzchni Cia³ Sta³ych, Analizy i Spektroskopii Elektro-
nowej, w których wykonywane s¹ kompleksowe bada-
nia chemiczne. Jakie? O to pytamy dr. hab. Jana Mi-
leckiego, (na zdjêciu) kierownika jednostki: 

– Lista jest d³uga! Mówi¹c najogólniej, w ŒLUACh–u
mo¿emy przeprowadziæ badania spektroskopowe ró¿-
nych substancji oraz zbadaæ ich strukturê i sk³ad. Ko-
rzystaj¹c z nowoczesnego chromatografu cieczowego
mo¿emy zaj¹æ siê rozdzia³em mieszanin a póŸniej anali-
z¹ sk³adników. Wykonujemy, za pomoc¹ dyfraktometru
rentgenowskiego, badania struktury krystalicznej cia³
sta³ych. Przy pomocy aparatu do spektrometrii masowej
i urz¹dzenia do magnetycznego rezonansu j¹drowego
mo¿emy przeprowadziæ badanie struktury ró¿nych
zwi¹zków organicznych. Aparatem do spektrometrii
emisji atomowej mo¿emy wykryæ i wyznaczyæ bardzo
ma³e iloœci pierwiastków metalicznych – wylicza dr Mi-
lecki.

– A jakiej wielkoœci s¹ badane próbki substancji? Czy
moglibyœmy, np. poprosiæ o analizê szyny tramwajowej?
– pytamy.

– Zapewne chcieliby Pañstwo zbadaæ, czy w wyniku
walcowania powsta³y struktury mikrokrystaliczne – od-
powiada z uœmiechem dr Milecki. – Wówczas potrzebny
nam bêdzie plasterek szyny wielkoœci kilku u³amków
milimetra i ju¿ mo¿emy przeprowadziæ badania. Zak³a-
damy, ¿e zjawisko dotyczy ca³ej szyny – dodaje. Nowo-
czesne maszyny s¹ tak skonstruowane, ¿e do przepro-
wadzenia eksperymentu potrzebne s¹ niewielkie iloœci
substancji. Jest to bardzo wa¿ne, poniewa¿ utylizacja,
np. substancji ska¿onych spada na Laboratorium. To
generuje dodatkowe koszty. 

Z us³ug ŒLUACh–u korzystaj¹ przede wszystkim na-
ukowcy, którzy chc¹ przeprowadziæ analizy dotycz¹ce
struktury nowych, pozyskanych w³aœnie zwi¹zków. Insty-
tucje pochodz¹ce spoza œrodowiska naukowego najczê-
œciej dostarczaj¹ próbki œrodowiskowe, prosz¹c o zbada-
nie zawartoœci metali ciê¿kich albo o analizê materia³u.
Wielu producentów musi wykazaæ, ¿e ich produkty nie
zawieraj¹ niedopuszczalnej iloœci substancji szkodliwych. 

Dr Milecki zaprasza nas na krótk¹ wycieczkê, pod-
czas której bêdziemy mieli okazjê zobaczyæ unikatow¹
aparaturê chemiczn¹ zgromadzon¹ w piwnicach Colle-
gium Chemicum. 

ICP to skrót od Inductively Coupled Plasma – co w
jêzyku polskim oznacza Plazma Sprzê¿ona Indukcyjnie.
Za pomoc¹ wykorzystuj¹cego j¹ spektrometru emisyjne-
go Varian ICP–OES mo¿na wyznaczyæ du¿¹ liczbê pier-
wiastków w bardzo ró¿nych materia³ach: pocz¹wszy od
próbek œrodowiskowych, materia³ów biologicznych, spo-
¿ywczych a skoñczywszy na metalurgicznych. – W prak-
tyce w trakcie jednego badania mo¿na oznaczyæ 20–25
pierwiastków – mówi¹ dr Maria Ren i dr Jadwiga Wy-
bieralska, opiekuj¹ce siê aparatur¹ ICP. – Takie bada-
nie przydatne jest, np. w przypadku wykrywania meta-
li ciê¿kich w glebie albo wodzie. Sam pomiar trwa oko-
³o 2 minuty, za to jego przygotowanie znacznie d³u¿ej:
zanim dojdzie do eksperymentu, trzeba umyæ kolbki w
kwasie, odpowiednio przygotowaæ próbkê – np. poddaæ
j¹ mineralizacji w piecu mikrofalowym, w koñcu prze-
prowadziæ kalibracjê i wybraæ odpowiedni sposób po-
miaru. Mimo ¿e nowoczesna aparatura w³aœciwie sama
przeprowadza skomplikowane eksperymenty, to jednak
analityk decyduje, jak je zinterpretowaæ, czy uzyskany
w trakcie eksperymentu „pik” nale¿y do tego czy te¿ in-
nego pierwiastka. Jego obecnoœæ jest nieodzowna. 

– Czy maj¹ Pañstwo rozrusznik serca albo implanty?
– takie powitanie s³yszymy w Pracowni NMR. Do labo-
ratorium nie warto te¿ wchodziæ z kart¹ kredytow¹ al-
bo telefonem. Zdarza³y siê przypadki, ¿e uleg³y one zni-
szczeniu. Aparat j¹drowego rezonansu magnetycznego
wytwarza silne pole magnetyczne i z tego powodu dla
w³asnego bezpieczeñstwa i dla dobra pomiaru lepiej nie
zbli¿aæ siê do urz¹dzenia. Rozwój nauki pozwala ograni-
czaæ obszar dzia³ania pola magnetycznego. W urz¹dze-
niu zastosowane zosta³y specjalne „ekrany” (ultra
shield) zmniejszaj¹ce dzia³anie pola magnetycznego z
10 do 0,5 m. Niemniej Spektrometr NMR Bruker Avan-
ce 600 MHz, który mieliœmy okazjê zobaczyæ, usytuowa-
ny jest w pewniej odleg³oœci od pozosta³ych urz¹dzeñ i
umieszczony na specjalnej poduszce powietrznej – tak,

Œrodowiskowe Laboratorium Unikalnej Aparatury Chemicznej

Badania struktur
Co to jest ŒLUACh? Postanowiliœmy odpowiedzieæ na to pytanie, udaj¹c siê 
na Wydzia³ Chemii. Œrodowiskowe Laboratorium Unikalnej Aparatury Chemicznej, 
bo tak nale¿y t³umaczyæ ten skrótowiec, mieœci siê w piwnicach budynku Collegium
Chemicum przy ulicy Grunwaldzkiej. 
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aby nie przeszkadza³y mu drgania pochodz¹ce z ze-
wn¹trz. O sile wytwarzanego przez takie urz¹dzenie po-
la magnetycznego przekonali siê robotnicy wymieniaj¹-
cy kaloryfery w podobnym laboratorium w £odzi. Si³a
magnesu sprawi³a, ¿e jeden z nich zosta³ przyci¹gniêty
razem z nowym grzejnikiem. – Dla laboratorium taka
sytuacja to katastrofa – mówi dr Milecki. – Aby urz¹-
dzenie dzia³a³o, wewn¹trz magnesu musi byæ utrzyma-
na temperatura równa zeru bezwzglêdnemu. Zmiana
temperatury powoduje, ¿e aparatura przestaje dzia³aæ.
Rutynowe sch³adzanie aparatu ciek³ym azotem i helem
generuje du¿e koszty utrzymania, dlatego spektrometry
tego typu sprawdzaj¹ siê w jednostkach ogólnodostêp-
nych, takich jak ŒLUACh. 

– Chromatograf HPLC jest urz¹dzeniem s³u¿¹cym
do rozdzia³u mieszaniny substancji na sk³adniki – t³u-
maczy nam dr Tomasz Kozik z Pracowni Analiz. – Do-
datkowo do identyfikacji tych rozdzielonych sk³adników
u¿ywamy detektora masy cz¹steczek substancji. Jest to
bardzo przydatna metoda, zw³aszcza do oznaczania le-
ków czy narkotyków – dodaje. Metoda HPLC jest bar-
dzo czu³a, pozwala wykryæ nawet milionowe czêœci gra-
ma substancji.

Przy spektrometrze do podczerwieni w Pracowni
FT–IR poznajemy pani¹ Halinê Thiel–Pawlick¹. – Wy-
konujemy bardzo szeroki zakres widm cia³ sta³ych i cie-
czy w tabletkach oraz roztworach. Najczêœciej otrzymu-
jemy granulaty, które trzeba poddaæ dzia³aniu prasy hy-
draulicznej i w ten sposób przygotowaæ do badania –
mówi. Pomiary wykonywane s¹ zarówno w œwietle prze-
chodz¹cym (widma transmisyjne), jak i odbitym (widma
odbiciowe). Obecnie ze wzglêdu na przepisy unijne do-
syæ czêsto wykonuje siê badania w œwietle odbitym, po-
niewa¿ wiele firm potrzebuje widm tworzyw sztucz-
nych. Ka¿de opakowanie z tworzywa sztucznego potrze-
buje dwie niezale¿ne analizy. Widma w podczerwieni
dostarczaj¹ informacjê o charakterystycznych dla cz¹-
steczek drganiach, ale na podstawie tylko tego widma
czêsto trudno jest okreœliæ strukturê substancji. Dlatego
badaniu spektrometrem do podczerwieni zwykle towa-
rzysz¹ te¿ inne kompleksowe pomiary. 

Za pomoc¹ aparatury znajduj¹cej siê w Pracowni
Spektrometrii Mas mo¿na wyznaczyæ masê cz¹steczko-
w¹ substancji lub jej sk³adników. – Aby zobrazowaæ
dzia³anie tego typu urz¹dzeñ mo¿na u¿yæ analogii z ze-
garkiem – mówi pracownik Laboratorium. – Najpierw
rozk³adamy go na kawa³ki, a nastêpnie z tych kawa³-
ków szacujemy, co to by³ za zegarek – dodaje. Po raz ko-

lejny s³yszymy, ¿e nie jest to proste zadanie. Cz¹steczki
s¹ bardzo ma³e, wielkoœci milionowych czêœci milimetra.
Aby je zbadaæ, trzeba przeprowadziæ proces jonizacji.
Ruch jonów w polu magnetycznym pozwala oszacowaæ
stosunek masy do ³adunku, a z wyznaczonej masy mo¿-
na rozpoznaæ strukturê. Zanim jednak dojdzie do po-
miaru, trzeba przygotowaæ próbkê. I tu pojawia siê wy-
zwanie. Kapilara jest wielkoœci u³amka milimetra.
Umieszczenie w niej badanej substancji wymaga du¿ej
precyzji i pomys³owoœci. – To nie lada zadanie! – œmieje
siê pracuj¹ca przy spektrometrze Danuta Siatkowska. 

W Pracowni Badañ Powierzchni Cia³ Sta³ych mamy
okazjê zobaczyæ dwa dyfraktometry proszkowe. Je-
den z nich D8 Advance firmy Bruker jest jednym z naj-
lepszych dyfraktometrów proszkowych w Polsce i w Eu-
ropie Wschodniej. Dyfraktometr umo¿liwia zarejestro-
wanie dyfrakcji promieni rentgenowskich nisko– i wyso-
kok¹towej w zakresie od 190 do ponad 1000 stopni Cel-
sjusza. – Posiadamy bogat¹ komputerow¹ bazê sub-
stancji – mówi dr Armand Budzanowski – która zawie-
ra ponad 170 tys. proszkowych wzorców krystalicznych,
w tym m.in. wzorce minera³ów, metali i stopów, cera-
mik, faz wybuchowych, zeolitów, farb, pigmentów oraz
zwi¹zków farmaceutycznych. Umo¿liwia to identyfika-
cjê badanych próbek.

Wizytê w ŒLUACh–u koñczymy z poczuciem, ¿e mo-
¿e nie do koñca pilnie uczestniczyliœmy w lekcjach fizy-
ki i chemii w szkole. Pozostaje nam zachwyt nad potêg¹
ludzkiego umys³u. 
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P
o nag³ej œmierci mê¿a czu³am potrze-
bê, aby utrwaliæ o Nim pamiêæ. Musia-
³am siê te¿ wyciszyæ. Tragedia zmusza
do innego spojrzenia i wtedy powsta³
pomys³, aby coœ napisaæ. Ksi¹¿kê „Ja-
cek Rychlewski 1947–2003 in memo-
riam” pisaliœmy razem z Jeremim,
w³aœciwie to ja pisa³am, a on pewne

rzeczy mi dopowiada³. Pojawia siê w niej cytat z Norwi-
da „odpowiednie daæ rzeczy s³owo”. To jest to, nad czym
chyba najbardziej ubolewa³ mój m¹¿, czytaj¹c recenzje
prac naukowych, w których okreœlenia „fundamentalne”,
„wyj¹tkowe” stosowane by³y powszechnie, niezale¿nie od
wagi osi¹gniêæ – mówi prof. Urszula Rychlewska. 

– M¹¿ by³ czystym teoretykiem. Prowadzi³ bardzo
precyzyjne obliczenia matematyczne. Pamiêtam to jego
zdumienie: „Ulko, jak to siê zgadza! Do kilkunastu
miejsc po przecinku”. To by³ zachwyt charakterystyczny
dla umys³ów œcis³ych. Oni widz¹, jak skomplikowanym,
ale te¿ i piêknie dzia³aj¹cym mechanizmem jest œwiat.
M¹¿ skoñczy³ matematykê i chemiê, w swojej pracy wy-
korzystywa³ obliczenia matematyczne do opisu prostych
uk³adów chemicznych. Moja praca to absolutne przeci-
wieñstwo. W krystalografii najpierw przeprowadza siê
pomiary, a nastêpnie interpretuje uzyskane wyniki. Je-
remi natomiast jest adeptem nauk stosowanych. U nas
zawsze powstaje pytanie, do jakiego stopnia odkrycie
mo¿e byæ wykorzystane. Prowadzimy badania podsta-
wowe bardzo wa¿ne, bo bez nich nie by³oby rozwoju na-
uki. Ale te¿ czêsto buntujemy siê, kiedy pyta siê nas o
praktyczne zastosowanie prowadzonych doœwiadczeñ.
Natomiast u Jeremiego, który zajmuje siê in¿ynieri¹ ru-
chu, jest odwrotnie, on ca³y czas wykonuje aplikacje.

Siadamy do rozmowy: przy stole 
z jednej strony prof. Urszula Rychlewska, 
z drugiej jej syn dr Jeremi Rychlewski

•• Jak dorasta siê w rodzinie naukowców?
Jeremi Rychlewski: – Pozytywy to dostêp do wiedzy,
jaki bez w¹tpienia daje Uniwersytet. Dosyæ wczeœnie za-
pozna³em siê, np. z komputerem. Du¿a elastycznoœæ, je-
œli chodzi o czas. Mam wra¿enie, ¿e rodzice byli dla mnie
bardziej dostêpni, ni¿ gdyby pracowali na etacie. Trze-
cia rzecz to swoboda. Naukowiec pracuje wtedy, kiedy
ma wenê twórcz¹. Mnie to odpowiada i z tego powodu
te¿ poszed³em tym torem.

Urszula Rychlewska: – Ale to wymaga szalonej dys-
cypliny! W sumie codziennie mo¿na powiedzieæ, ¿e nie
ma siê weny twórczej, co ja, oczywiœcie, ustawicznie po-
wtarzam. Zauwa¿y³am pewn¹ prawid³owoœæ: jak ma siê
kilka rzeczy do zrobienia, to najbardziej poci¹ga ta,
któr¹ mo¿na od³o¿yæ, a ju¿ na pewno nie ta, której w
¿adnym wypadku nie mo¿na zaniedbaæ, bo jest termino-
wa. I co zdumiewaj¹ce: kiedy ju¿ dochodzê do tej, która
mnie tak intrygowa³a, to ona mnie ju¿ tak bardzo nie
poci¹ga. To jest dosyæ trudne. Jeremi potrafi siê dosko-
nale zdyscyplinowaæ w domu – ja nie.

•• ...i dlatego przesiaduje Pani w pracy do 22.? 
U.R.: – W Chemicum mo¿emy pracowaæ do 22., po tej
godzinie panowie portierzy zaczynaj¹ siê trochê niepo-
koiæ, pytaj¹: – Czy ten samochód wyje¿d¿a z podwórza i
czy mo¿na ju¿ zamkn¹æ? D³u¿ej by siê nie da³o, chocia¿
niekiedy siê zdarza. 

J.R.: – U mnie to by³o czêste przed œlubem – teraz jest
trochê inaczej ze wzglêdu na fakt, ¿e ¿ona Asia ma tro-
chê inne godziny pracy i dostosowa³em siê. 

•• Wróæmy do dzieciñstwa Jeremiego. Jakieœ wspo-
mnienia z tego okresu?
U.R.: – Musia³abym pokazaæ list Jeremiego, który mnie
strasznie „zdo³owa³”. Znalaz³am go po latach. Napisany
drukowanymi literami, co niezbicie wskazuje na jego
autorstwo, bo Jeremi jak wiêkszoœæ ch³opców uczy³ siê
liter na tablicach rejestracyjnych samochodów. Nie pa-
miêtam ju¿ dok³adnie ca³ego zdarzenia, Jeremi wtedy
bawi³ siê w listonosza i zostawi³ mi w przedpokoju wia-
domoœæ, coœ w stylu: „Czy znajdziesz dla mnie czas”. Ta-
kie zaproszenie do zabawy.

J. R.: – Mama w domu pracowa³a, czêsto by³a czymœ za-
jêta. Mimo wszystko jednak tê jej obecnoœæ poczytujê ja-
ko zaletê. 

•• A na pewno by³a jakaœ babcia?
U.R.: – U nas by³ dziadek, który zajmowa³ siê Jeremim.
Organizowa³ mu wycieczki, wspólnie budowali z kloc-
ków, niejednokrotnie równie¿ wydawa³ obiad. Po prostu
by³ – to wa¿ne. Myœlê, ¿e miêdzy dziadkiem a Jeremim
wytworzy³a siê silna wiêŸ, przyjaŸñ. 
Kiedy Jeremi podrós³, zaczêliœmy wyje¿d¿aæ razem. By-
liœmy tylko we trójkê – bardzo szybko zaczêliœmy trak-
towaæ syna jako partnera. 

•• Gdzie Pañstwo po raz pierwszy wspólnie wyjechali?
U.R.: – W 1983 r. wyjechaliœmy do Pó³nocnej Karoliny.
Spotkaliœmy siê tam z polsk¹ emigracj¹, z ludŸmi,
którzy zostali z Polski wyrzuceni. W du¿ej mierze to by-
li dzia³acze „Solidarnoœci”, którzy dostali bilet w jedn¹
stronê. ZaprzyjaŸniliœmy siê z jedn¹ rodzin¹. Pamiê-
tam takie zdarzenie. Zaproszono nas na jakieœ ciasto,
spotkanie przeci¹gnê³o siê, wiêc gospodarz postanowi³
nas odprowadziæ. ¯ona w³aœnie k³ad³a dzieci spaæ. Kie-
dy najm³odsza córeczka zobaczy³a, ¿e tatuœ wychodzi,
dosta³a histerii, na nic zda³y siê t³umaczenia, ¿e prze-
cie¿ zaraz wróci. Oni – zw³aszcza dzieci – byli bardzo
poranieni. 

•• Jak Pañstwo postrzegali Stany w tamtych czasach?
U.R.: – Byliœmy bardzo zadowoleni z tego wyjazdu. Za-
chwyci³o nas to ma³e miasteczko uniwersyteckie. Pó³-
nocna Karolina ma chyba najlepszy klimat pod s³oñcem,
no mo¿e poza latem, bo jest trochê za gor¹co. Zró¿nico-
wana roœlinnoœæ, pamiêtam piêknie kwitn¹ce azalie. No
i bardzo przyjaŸnie nastawieni ludzie. Poza tym Uni-
wersytet bardzo ambitny. Pozytywne wra¿enia wzmoc-
nione by³y dodatkowo przez fakt, ¿e wracaliœmy stam-

Œwiat to piêknie
dzia³aj¹cy mechanizm

Rychlewscy – naukowa rodzina
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t¹d do bardzo ciemnego kraju po stanie wojennym. To
by³a du¿a ró¿nica. 

•• Jeremi, czy myœlisz o wyjeŸdzie?
J.R.: – Myœlê, ale czasy s¹ ju¿ trochê inne. Motywacje,
np. ekonomiczne ca³kowicie siê zdewaluowa³y. Dzisiaj
bez problemów mo¿na poruszaæ siê po œwiecie. £atwiej
nawi¹zuje siê wspó³pracê zagraniczn¹, czy po postu wy-
je¿d¿a na konferencje. Poza tym, na Politechnice nie ma
a¿ tak du¿ej presji wyjazdu jak na UAM. 

U.R.: – Ale w tej chwili nie ma porównania, œwiat siê
skurczy³. M³odzie¿ bierze plecak i wyje¿d¿a, a my mówi-
my o czasach, kiedy nawet wyjazd rodzinny sta³ pod
znakiem zapytania. 
Zreszt¹ trzeba powiedzieæ, ¿e w dziedzinie krystalogra-
fii bez odpowiedniego oprzyrz¹dowania, bez tej ca³ej
maszynerii nie mo¿na by³o wtedy niczego osi¹gn¹æ.
Ostatnio szukaj¹c jakiœ dokumentów, znalaz³am teczkê,
a w niej informacja: „Magister ta i ta wyje¿d¿a do Wro-
c³awia w celu wykonania obliczeñ na maszynie Elliott
803”. Dla ka¿dego komputerowca to oznacza coœ, co zda-
rzy³o siê jeszcze przed potopem (œmiech). Musia³am jeŸ-
dziæ do Wroc³awia, aby wykonaæ obliczenia. To nawet
nie by³a polska „Odra”, ale jeszcze wczeœniejsze brytyj-
skie maszyny tranzystorowe. Moja dziedzina bazowa³a
na obliczeniach komputerowych. Zreszt¹ podobnie by³o
z mê¿em. Jeremi mówi³ tutaj, ¿e to by³y sprawy ekono-
miczne. Wyjazdy zagraniczne mojego mê¿a w du¿ej mie-
rze powodowane by³y niemo¿noœci¹ przeprowadzenia
obliczeñ w polskich warunkach. On tutaj móg³ jedynie
przygotowaæ algorytmy, czyli po prostu skonstruowaæ
program, przetestowaæ go w Œwierku. M¹¿ przygotowy-
wa³ doktorat w Warszawie u prof. W³odzimierza Ko³osa,
œwiatowej s³owy chemika... 

J.R.: – ...Prof. Ko³os uwa¿any by³ za najpowa¿niejszego
polskiego kandydata do nagrody Nobla. 

U.R.: – Tak wygl¹da³o nasze ¿ycie. To by³ ten moment,
kiedy zaczyna³am pracowaæ na UAM. Ma¿ rozpocz¹³
studia doktorskie w Warszawie. Zaczê³y siê dojazdy, nie
by³o go przez wiêksz¹ czêœæ tygodnia. Wkrótce te¿ opra-
cowa³ projekt badawczy, który przedstawi³ w British
Science Research Council i wyjecha³ do Sheffield. Dla
niego wyjazd to by³o absolutne byæ albo nie byæ. Takich
obliczeñ nie móg³by przeprowadziæ w kraju. Podobnie –
ja mam doktorat z pomiarów na dyfraktometrze, które-
go w Polsce wtedy nie by³o.

•• Jak siê Pañstwo poznali?
U.R.: – Na studiach. Z tym te¿ wi¹¿e siê pewna histo-
ria. To by³o na jednym z pierwszych wyk³adów z mate-

matyki. Wyk³adowca wyprowadza³ przy tablicy jakiœ do-
wód, w pewnym momencie przerwa³ i powiedzia³: 
– Dzieci drogie zgubi³em siê (œmiech), kto mi mo¿e po-
móc? I wtedy m¹¿ podszed³ do tablicy, coœ wymaza³, po-
prawi³ i wyprowadzi³ ten dowód... Œlub wziêliœmy na 
5. roku, potem pojawi³ siê Jeremi. 

•• Klasycznie po doktoracie?
U.R.: – Nie, Jeremi urodzi³ siê wczeœniej. By³am w do-
mu na urlopie macierzyñskim, kiedy zadzwoni³a prof.
Kosturkiewicz, kierownik zak³adu i powiedzia³a, ¿e
mam zdaæ egzamin z jêzyka angielskiego, bo poda³a
mnie do wymiany poznañsko–florydzkiej. Na egzamin
posz³am praktycznie z domu. Wczeœniej skoñczy³am
bardzo intensywny kurs angielskiego. Szczêœliwym tra-
fem zapytano mnie o œwiêta amerykañskie, co odpowia-
da³o jednej z czytanek. Egzamin zda³am i jak siê wkrót-
ce okaza³o, jako jedyna z ca³ej grupy. Nie mog³am nie je-
chaæ. Nie wiem, na ile to by³a jakaœ próba perswazji, bo
by³o wiadomo, ¿e to nie bêdzie ³atwe. Zreszt¹ pierwsz¹
osob¹, która dowiedzia³a siê, ¿e mam wyjechaæ, by³ teœæ,
poniewa¿ moja pani profesor do niego zadzwoni³a – my
nie mieliœmy wtedy telefonu. Teœæ przyszed³ i powie-
dzia³: – Moja kochana..., myœmy tu w³aœnie rozmawia-
li..., nie mo¿esz nie jechaæ (œmiech). 
Nie ulega w¹tpliwoœci, ¿e nie by³oby mnie tutaj, gdyby
nie niesamowita stymulacja ze strony mê¿a. Ustawicz-
nie zachêca³ mnie do tego, mówi³, ¿e mam siêgaæ po to,
co nieosi¹galne. Na kolejnych latach studiów s³ysza³am,
¿e nie nale¿ny koñczyæ na magisterium, trzeba próbo-
waæ pisaæ doktorat. To wydawa³o mi siê nieosi¹galne.
Pamiêtam rozmowy na ten temat. Myœlê, ¿e równie¿ Je-
remiego stymulowa³. Podobnie swoim pracownikom po-
kazywa³ nowe drogi. 

J.R.: – Sam te¿ bra³ udzia³ w wielu dzia³aniach, cho-
cia¿by w utworzeniu Poznañskiego Centrum Super-
komputerowo–Sieciowego. W jego zamierzeniu to mia³o
s³u¿yæ ca³emu œrodowisku naukowemu. 

U.R.: – Niestety, nie spotka³o siê ze zrozumieniem. Czas
pokaza³, jak by³o to wa¿ne. Dzisiaj w³aœciwie wszyscy
korzystaj¹ z szybkiego po³¹czenia œwiat³owodowego. Pa-
miêtam jeszcze bardzo emocjonalne rozmowy telefonicz-
ne, po których zastanawia³am siê, co bêdzie. 

J.R.: – Tata by³ te¿ spo³ecznikiem w takim wielkopol-
skim tego s³owa znaczeniu.

U.R.: – M¹¿ anga¿owa³ siê w rozwi¹zania systemowe i
to pewnych obszarów. By³ m.in. dzia³aczem „Solidarno-
œci”, doradc¹ do spraw informatycznych prof. Andrzeja
Wiszniewskiego, Ministra Nauki i Przewodnicz¹cego
Komitetu Badañ Naukowych. Kierowa³ zespo³em do
spraw usprawniania funkcjonowania infrastruktury in-
formatycznej urzêdu KBN. Nigdy nie by³ w komisji bu-
d¿etowej, mimo, ¿e liczy³ dobrze, szybko i nigdy nie my-
li³y mu siê miliardy z milionami. Tego typu b³êdy w wy-
st¹pieniach telewizyjnych bardzo go irytowa³y... Spo-
³ecznikostwo mê¿a polega³o na udostêpnianiu swojej
wiedzy. Jeremi te¿ tak dzia³a. Wykonuje dla Rady Osie-
dla mapki. Konsultuje. 

Dziêkujê za rozmowê Magdalena Zió³ek

Urszula Rychlewska, profesor zwyczajny 
w Zak³adzie Krystalografii na Wydziale Chemii UAM.
Jeremi Rychlewski, dr in¿., adiunkt w Instytucie In¿ynierii 
L¹dowej Politechniki Poznañskiej, prowadzi równie¿ wyk³ady 
na Wydziale Geografii UAM.
Jacek Rychlewski, profesor zwyczajny w Zak³adzie Chemii
Kwantowej

Rodzina Rychlewskich
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J
aka jest pó³nocna Rosja? Nikt z nas nie
wiedzia³ dok³adnie, co nas czeka na tere-
nach odleg³ych zaledwie o dwa stopnie
szerokoœci geograficznej od ko³a podbie-
gunowego. Tajga kojarzy³a siê nam siê z
ogromnymi, niedostêpnymi leœnymi
przestrzeniami. Jednak ani od osób,
które widzia³y ju¿ pó³nocn¹ tajgê, ani z

Internetu nie dowiedzieliœmy siê zbyt wiele na temat
panuj¹cych tam warunków. Profilaktycznie zaopatrzyli-
œmy siê wiêc we wszystko, co wyda³o nam siê potrzebne,
od „nakomarników” (siatek ochronnych na g³owê i szy-
jê) i kaloszy, po kremy i okulary przeciws³oneczne. I wy-
ruszyliœmy. Oœmioosobowa grupa, z³o¿ona z siedmiorga
studentów Wydzia³u Biologii – pasjonatów z Ko³a Nau-
kowego Przyrodników – i ich opiekuna, wygl¹da³a jak
juczna karawana. Barwne grono cz³onków ekspedycji
tworzyli: Patryk Inglot, Piotr Jamróg, Tomasz Kalinow-
ski, Marzena Pieronkiewicz, Maria Pi³aciñska, Pawe³
Rosikiewicz, Andrzej Wojtaszewski i dr Rafa³ Bernard.

Wyprawa do Archangielska i Archangielskoj Ob³asti,
rozpoczêta 13 lipca 2007 roku, by³a kontynuacj¹ trwaj¹-
cej od 10 lat wymiany studentów i pracowników pomiê-
dzy Uniwersytetem Pomorskim im. M. V. £omonosowa
w Archangielsku i Uniwersytetem im. Adama Mickie-
wicza w Poznaniu. Tegoroczne plany, w których gospo-
darze uwzglêdnili wszystkie nasze ¿yczenia, by³y bar-
dzo szerokie i ambitne. Zamierzaliœmy nie tylko zwie-
dziæ miasto Archangielsk i poznaæ nieco kulturê regio-
nu, ale przede wszystkim, jak na przyrodników przysta-
³o, zapoznaæ siê ze skarbami pó³nocnej Rosji – pierwot-
nymi ekosystemami terenów podmok³ych i tajgi. 

Podró¿ do „miasta Anio³ów”, czyli Archangielska za-
jê³a nam ca³e dwie doby, pe³ne zdarzeñ i konfrontowa-
nia zastanej rzeczywistoœci z wczeœniejszymi wyobra¿e-
niami. Do Archangielska dotarliœmy wieczorem 15 lip-
ca, gdzie oczekiwa³a nas dr Natalia Waleriewna Naso-
nowa, pracownik Wydzia³u Przyrodniczo–Geograficzne-
go Uniwersytetu, nasza opiekunka.

Jak¹ Rosjê zastaliœmy? Przede wszystkim ciep³¹, za-
równo dziêki sprzyjaj¹cej pogodzie, jak i serdecznej go-
œcinnoœci gospodarzy. Przez ca³y czas zajmowa³a siê na-
mi grupa opiekunów i studentów. Przygotowywali dla
nas obiady, organizowali wycieczki i traktowali z wiel-
kim szacunkiem.  

Dzisiejszy Archangielsk to miasto kontrastów. Nowo-
czesne galerie s¹siaduj¹ ze starymi, piêtrowymi drew-
nianymi domami. Chodniki s¹ albo szerokimi pasami
wylanego betonu, albo w¹skimi, podwy¿szonymi, drew-
nianymi k³adkami, biegn¹cymi wœród bujnych, nigdy
nie koszonych zio³oroœli. Wspaniale zadbane tory i
dworce kolejowe kontrastuj¹ ze stanem jezdni, które by-
le jak ³atane strasz¹ wielkimi dziurami, otwartymi stu-
dzienkami i brakiem przejœæ dla pieszych. Pomiêdzy
starymi samochodami radzieckiej produkcji przemykaj¹
najnowsze limuzyny. W sklepach, na tej samej pó³ce, le-
¿¹ „zachodnie” chipsy i miejscowe przek¹ski – suszone
p³aty œledzi i kalmarów. 

Poza Archangielskiem zobaczyliœmy miasto Siewie-
rodwinsk, po³o¿one jeszcze dalej na pó³noc, u samego uj-
œcia pó³nocnej DŸwiny do morza, za³o¿one w 1938 roku.

Do niedawna nie istnia³o ono na mapach, poniewa¿ by-
³o (i jest) miejscem budowy tajnych okrêtów podwod-
nych.

Najwiêksz¹ atrakcj¹ pó³nocnej Rosji jest niew¹tpli-
wie przyroda. Ogromne po³acie torfowisk i lasów, w
olbrzymiej wiêkszoœci naturalnych, pe³ne storczyków,
porostów, rozmaitych owadów i innych cudów natury, to
istny raj dla przyrodnika. Mimo ¿e piesze wêdrówki by-
wa³y forsowne i up³ywa³y w towarzystwie tysiêcy „kro-
wososuszczich” komarów i meszek, dla takich, zapiera-
j¹cych dech w piersiach widoków, dla takich okazów flo-
ry i fauny, dla tego dotkniêcia pierwotnego piêkna war-
to by³o znosiæ trudy i niewygody! Pó³nocne roœliny, które
u nas s¹ ogromn¹ rzadkoœci¹, tam wystêpowa³y tak gê-
sto, ¿e trudno by³o którejœ nie nadepn¹æ. Per³a torfowisk
– malina moroszka – w Polsce bardzo rzadko spotyka-
na, wystêpowa³a na pó³nocnych torfowiskach tak obfi-
cie, ¿e jej ciep³o–¿ó³tymi, s³odko–winnymi owocami
najadaliœmy siê do syta. Niewielkie krzewy brzozy kar-
³owatej i krzewinki chamedafne œcieli³y siê kobiercami.
Z drzew zwisa³y festony porostów brodaczek, w Polsce
gin¹cych. Czêsto przechodziliœmy przez p³aty bia³ych
jak œnieg i podobnie chrobocz¹cych pod stopami poro-
stów chrobotków, a ró¿nobarwne dywany mchów tor-
fowców ci¹gnê³y siê po horyzont. 

Zwierzêta nie by³y ju¿ tak ³atwe w obserwacji. Spo-
œród ssaków spotkaliœmy burunduka – pasiast¹, zabaw-
n¹ tajgow¹ wiewiórkê i pó³nocne nornice, kuzynki na-
szej nornicy rudej. Wœród torfowisk wylegiwa³y siê ¿mi-
je zygzakowate, z których czarna by³a najpiêkniejsza.
Na kwiatach pracowa³y wyj¹tkowe liczne i ró¿norodne
trzmiele, a w pobli¿u zbiorników wodnych unosi³y siê
cudnej urody wa¿ki. Wœród tych ostatnich nasz¹ uwagê
zwróci³y zw³aszcza wielka ¿agnica syberyjska, która do
Europy wkracza tylko pó³nocnymi rubie¿ami i bij¹ca
b³êkitem ¿agnica pó³nocna, w œrodkowej Europie relik-
towa i rzadka, znajduj¹ca odpowiednio "zimne" warun-
ki tylko wysoko w górach (w Polsce wy³¹cznie na Równi
pod Œnie¿k¹).

Wielkie torfowiska wysokie i przejœciowe, które
odwiedziliœmy, urzek³y nas niezmierzon¹ przestrzeni¹
pe³n¹ ciszy. Absolutna dzikoœæ. Mokra pierwotnoœæ. Coœ
zupe³nie niewyobra¿alnego dla mieszkañca œrodkowej
Europy. 

Na torfowiskach nadmorskich, ci¹gn¹cych siê
wzd³u¿ Morza Bia³ego, zasiêg naszej penetracji ograni-
cza³ siê do pasa o szerokoœci 100 metrów od linii kolejo-
wej biegn¹cej na wysokim, sztucznym nasypie. Faluj¹ce
maty torfowców by³y tu tak nawodnione, ¿e jeden nieo-
stro¿ny krok i do kalosza la³a siê woda. Tutaj zebrali-
œmy, jako nasze pierwsze okazy, szczególnie cenne ga-
tunki mchów torfowców, prawie nieobecnych w zielni-
kach œrodkowoeuropejskich.

Ale najbardziej poruszaj¹ce wspomnienia pozostawi-
³a w nas dwudniowa ekspedycja w g³¹b torfowiska Ilas-
skoie, z dala od wszelkich przejawów cywilizacji. Docie-
rali tam kilka razy tylko nasz przewodnik, ornitolog Al-
bert i miejscowy leœniczy, a w wielu miejscach nikt nie
postawi³ jeszcze stopy... Ale i tutaj, w jednym z odwie-
dzonych miejsc napotkaliœmy smutne wizytówki cywili-
zacji – œmieci. Nie by³y one pozostawione przez ludzi, a
zosta³y przyniesione z odleg³ych osiedli ludzkich przez
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mewy pospolite, gnie¿d¿¹ce siê w sercu torfowiska. Po
przeprawie przez tajgê dotarliœmy nad brzegi zagubio-
nego jeziora Ilasskoje. Zastaliœmy tu sceneriê jak z mi-
nionych epok geologicznych: na najni¿szym poziomie
szeroko rozlane jezioro, a wy¿ej, na wznosz¹cej siê ko-
pule gigantycznego torfowiska, dziesi¹tki jeziorek po-
wsta³ych w jego pêkniêciach. Jeziorek le¿¹cych na ró¿-
nych poziomach i przybieraj¹cych rozmaite barwy. Nie-
zwyk³y krajobraz wód nad wodami.

Tu „szaleliœmy” naukowo. Rafa³ obserwowa³ i ³owi³
wa¿ki, którym jak dot¹d nikt w historii nie poœwiêci³ je-
szcze uwagi na obszarze ca³ej Ob³asti wielkoœci¹ równej,
bagatela, Francji. Piotr pobiera³ próby zooplanktonu z
wód o ró¿nym charakterze. A reszta naszej ekipy poma-
ga³a im lub ugania³a siê za rozmaitymi przyrodniczymi
ciekawostkami. Naczelni fotografowie wyprawy, Tomasz
i Andrzej, dokumentowali dos³ownie wszystko (z ca³ej
archangielskiej wyprawy przywieŸliœmy kilka tysiêcy
zdjêæ). Noc spêdziliœmy w namiotach, nad zagubionym
w bezkresie torfowisk Jeziorem £abêdzim.

Potem nadszed³ czas piêciodniowego pobytu nad rze-
k¹ Pinieg¹, w maleñkiej osadzie Go³ubino, po³o¿onej
oko³o 130 km na wschód od Archangielska. Warunki by-
³y skromne, ale podstawowe potrzeby mieliœmy zapew-
nione w nale¿yty sposób. Baraki, w których mieszkali-
œmy wraz ze spor¹ grup¹ rosyjskich studentów, by³y cia-
sne, ale zelektryfikowane i ogrzewane ¿elaznym piecy-
kiem. „S³awojki” by³y bez zarzutu, a wodê do mycia
przynosiliœmy z rzeki i przelewaliœmy do umieszczonych
na zewn¹trz baraków, praktycznych i „sprytnych”, uni-
katowych umywalek, umo¿liwiaj¹cych mycie w „bie¿¹-
cej” wodzie z wiaderka. Obóz posiada³ te¿ ma³¹ „sto³ów-
kê” z tradycyjnym piecem do gotowania.

Tu mieliœmy naprawdê zakosztowaæ tajgi. Ale tego
nie spodziewaliœmy siê. Zamiast p³askiego jak stó³ i mo-
notonnego lasu zobaczyliœmy bardzo urozmaicony krajo-
braz gipsowego krasu, pe³en ró¿nobarwnych ska³,
urwisk, jarów. A nad tym wszystkim sta³ odwieczny las,
tzw. jasna tajga, pe³na starych œwierków, osik, brzóz 
i charakterystycznych dla niej modrzewi syberyjskich. 

W zimnych wodach lejów krasowych pobieraliœmy próby
zooplanktonu, a pod sêdziwymi œwierkami i modrzewia-
mi próby œció³kowo-glebowe do badañ m.in. roztoczy taj-
gowych. Pawe³ dŸwiga³ tu kilogramy ziemi spod modrze-
wi potrzebne do badañ mikoryz tego drzewa. Marysia in-
teresowa³a siê roœlinami, a Marzena, Andrzej i Patryk
uganiali siê z siatkami i aparatem fotograficznym za
owadami. Zwiedziliœmy tak¿e rozleg³¹ jaskiniê krasow¹
z trzema rodzajami gipsów, na œcianach której utrzymy-
wa³ siê lód, a dnem p³ynê³a podziemna rzeka z wodospa-
dem. Szczególne zainteresowanie wzbudzi³ w nas tzw.
„³og”, dolina krasowa z zimnymi oczkami wodnymi, po-
zosta³a po dawno nieistniej¹cej, zapadniêtej jaskini, obe-
cnie poroœniêta bujn¹ tajg¹, pe³n¹ tojadów i trzmieli. 

Najbardziej dziewicza czêœæ tajgi i krasu podlega
ochronie w granicach wielkiego rezerwatu – Pinie¿skogo
Zapowiednika. Zostaliœmy zaproszeni do siedziby jego
dyrekcji, gdzie wys³uchaliœmy interesuj¹cych prelekcji o
faunie tych obszarów i zapoznaliœmy siê z dzia³alnoœci¹
placówki. Mieliœmy tak¿e okazjê stan¹æ oko w oko z taj-
gow¹ sow¹ jarzêbat¹, rzadkim ptakiem drapie¿nym,
który z racji kontuzji przebywa³ w wolierze. Jej opiekun-
ka, dr Swiet³ana Rykowa, bajecznie opowiadaj¹ca o
przyrodzie Pó³nocy, powiod³a nas sobie tylko znanymi
"œcie¿kami" (bez œladu œcie¿ki, rzecz jasna) przez torfowi-
ska i tajgê na wielogodzinn¹ wêdrówkê wzd³u¿ rzeki Pi-
niega. Ogromn¹ niespodziankê przygotowa³a dla nas ta
rzeka – wielka, szeroko rozlana, doœæ p³ytka, krystalicz-
nie czysta. Na jej brzegu, jak zreszt¹ w niejednym miej-
scu krasowej tajgi, mo¿na by³o znaleŸæ liczne pami¹tki
po dawnym ciep³ym morzu – œwietnie zachowane ska-
mienia³oœci koralowców, otwornic, je¿owców i g¹bek. Wi-
doki rozleg³ych, piaszczystych ³ach rzecznych, zmieniaj¹-
cych siê prawie z ka¿dym dniem (mieszkaliœmy nad sa-
m¹ rzek¹) zapiera³y dech w piersi, tak samo zreszt¹ jak
lodowata k¹piel w Piniedze, której za¿yliœmy po wyjœciu
z os³awionej rosyjskiej ³aŸni – „bani”. 

25 lipca ruszaliœmy w drogê powrotn¹ do domu.
Marzena Pieronkiewicz, 

Maria Pi³aciñska, Piotr Jamróg,
dr Rafa³ Bernard

Zwyciêska przyroda na torfowiskach pod Siewierodwinskiem.
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O
prahistorii (archeologii) i historii
ró¿nych specjalnoœci czêsto mówi
siê jako o oddzielnych dyscypli-
nach. W rzeczywistoœci jednak ze
wzglêdu na przedmiot badañ, tj.
dzieje cz³owieka i jego dzia³alnoœæ
kulturow¹, obydwie dyscypliny
stanowi¹ spójn¹ ca³oœæ, z tym jedy-

nie, ¿e ka¿da z nich dla rekonstrukcji okreœlonych fak-
tów na ró¿nych poziomach badañ korzysta z innych ty-
pów Ÿróde³ i metod wykorzystywanych do ich opisu, kry-
tyki wewnêtrznej i zewnêtrznej, klasyfikacji i identyfi-
kacji. (...)

Œledz¹c rozwój nauki, w tym nauk historycznych, za-
uwa¿ymy, ¿e w ró¿nych okresach dochodzi³o (i dochodzi)
od w¹skiej specjalizacji uprawianej w ramach okreœlonej
dyscypliny, co w konsekwencji powoduje pewnego rodza-
ju „izolacjê” i „entropiê” w poszukiwaniach naukowych.
Z drugiej jednak strony istnieje nurt, który zaniepokojo-
ny powy¿szym zjawiskiem wi¹¿e siê z tendencj¹ do inte-
gracji – interdyscyplinarnoœci nauk przez „wykorzysty-
wanie do wyjaœnieñ na gruncie danej dyscypliny faktów
lub teorii ustalonych w ramach innej dyscypliny”. 

Truizmem jest ju¿ dziœ pogl¹d, ¿e poznanie przesz³o-
œci jest zwi¹zane tylko z naukami historycznymi sensu
stricte. Wspó³czeœni historycy i archeolodzy, chc¹ czy nie
chc¹, powinni i musz¹ korzystaæ z doœwiadczenia spe-
cjalistów, których zainteresowania na pozór dalekie s¹
od g³ównego przedmiotu badañ historycznych. Musz¹
m.in. posi³kowaæ siê wiedz¹ i doœwiadczeniem przyro-
dników, fizyków, chemików itp. Dobrze by by³o, ¿eby ta
wspó³praca by³a oparta na niezale¿nym, krytycznym
widzeniu przedmiotu poznania, a wnioski z nich p³yn¹-
ce by³y podawane w taki sposób, aby mogli je zrozumieæ
i odczytaæ wszyscy zainteresowani. Obecnie, przynaj-
mniej w za³o¿eniach teoretycznych, choæ pog³êbione re-
fleksje metodologiczne nie zosta³y jeszcze ci¹gle opraco-
wane, zasadnicza wiêkszoœæ badaczy, przynajmniej 
werbalnie, sk³ania siê do tego, aby wszelakie (lub wiêk-
szoœæ) badania naukowe mia³y charakter interdyscypli-
narny. 

Na ile mo¿na poszerzyæ widzenie okreœlonych zja-
wisk i „pe³niej zrozumieæ wymowê” badanych Ÿróde³,
wykorzystuj¹c szerokie spektrum badañ specjalistycz-
nych, a jednoczeœnie, na ile nale¿y byæ ostro¿nym i po-
kornym wobec „niemych” œladów z przesz³oœci przy sta-
wianiu hipotez, okazuje siê praktycznie dopiero w bada-
niach interdyscyplinarnych, które pomagaj¹ weryfiko-
waæ problemy badawcze. Kilkakrotnie przekona³em siê
o tym w trakcie badañ historycznych, archeologicz-
no–architektonicznych i przyrodniczych prowadzonych
w £ekneñskim Kompleksie Osadniczym. 

Dla uzyskania jak najwiêcej informacji o tym mikro-
regionie osadniczo–kulturowym, m.in. o jego chronologii
i charakterze kolejnych etapów przemian kulturowych,

przeprowadzono w nim cykl badañ z zakresu nauk hi-
storycznych, archeologiczno–architektonicznych i przy-
rodniczych, stanowi¹cych integralny nurt biologicznego
pod³o¿a rozwoju i funkcjonowania cz³owieka. Przepro-
wadzono tam m.in. badania geologiczne, antropologicz-
ne, archeozoologiczne, archeoichtiologiczne, palinolo-
giczne, hydrologiczne, florystyczne, ornitologiczne, den-
drochronologiczne, badania makroszcz¹tków oraz cykl
badañ z zakresu nauk fizyko–chemicznych, w tym ma-
j¹ce zwi¹zek z wy¿ej wymienionymi badania sk³adu
chemicznego zapraw budowlanych, szk³a witra¿owego,
ceramiki budowlanej i naczyniowej, badania 14C AMS,
w tym pierwsze w nauce œwiatowej badania zapraw bu-
dowlanych metod¹ 14C AMS; wykorzystano metodê ter-
moluminescencyjn¹, badania archeomagnetyczne, me-
taloznawcze zwi¹zane z oznaczeniem pierwiastków me-
talicznych w odpadkach poprodukcyjnych z kuŸnic, lu-
dwisarni itd. W ramach rozpoznania obiektów archeolo-
gicznych na i pod powierzchni¹ ziemi wykorzystano me-
todê sejsmiczno–refrakcyjn¹, aerofotograficzn¹, bada-
nia georadarowe, klasyczne badania powierzchniowe i
sonda¿owe. Ka¿da z tych analiz wnios³a bardzo wiele
znacz¹cych ustaleñ dla wszechstronnego rozpoznania
obiektu i œrodowiska, w którym by³y lokowane grody i
³ekneñski klasztor. Wyniki tego typu prac w bardzo wie-
lu przypadkach da³y wrêcz rewelacyjne rezultaty. 

Zespo³owi naukowców dzia³aj¹cych w ramach Ekspe-
dycji Archeologicznej "£ekno" z IH UAM dziêki takiemu
spektrum badañ specjalistycznych uda³o siê szerzej i
wiarygodniej odtworzyæ m.in. dzieje i chronologiê ko-
œcio³a pw. œw. Miko³aja w Tarnowie Pa³uckim (w wyni-
ku tych badañ ustalono, ¿e jest to najstarszy drewniany
koœció³ na ziemiach polskich), uzupe³niæ dzieje, okreœliæ
lokalizacjê i dokonaæ przybli¿onej rekonstrukcji koœcio-
³a pw. œw. Krzy¿a na osadzie "Prawo Polskie" (stan. £19)
w £eknie, uwiarygodniæ chronologiê najwczeœniejszych
obiektów architektonicznych (rotundy i koœcio³ów cy-
sterskich) na stan. £3 – Klasztorek, w tym zapraw bu-
dowlanych i polichromii czy przyczyn destrukcji rotun-
dy i koœcio³a cysterskiego. W wyniku kompleksowych
badañ ustalono, ¿e najwczeœniejszy gród w £eknie po-
wsta³ najprawdopodobniej ok. 3. æwierci VII wieku, co
stawia go obecnie jako pierwszego wœród pierwszych.
Dokonano te¿ charakterystyki przemian klimatycznych
na Pa³ukach. W oparciu o zestawienie Ÿróde³ historycz-
nych, archeologicznych i makroszcz¹tków bli¿ej okreœlo-
no wy¿ywienie zakonników cysterskich w œredniowiecz-
nym £eknie, dokonano te¿ przybli¿onej identyfikacji
osobnika pochowanego w grobie usytuowanym w pre-
zbiterium koœcio³a cysterskiego, w wyniku czego pocho-
wany tam osobnik po wiekach na nowo „uzyska³” swe
imiê. Scharakteryzowano przemiany œrodowiska natu-
ralnego od holocenu do czasów wspó³czesnych, geologiê
tego obszaru itp. Poddano analizie historyczn¹ kondycjê
biologiczn¹ populacji ³ekneñskiej, dzia³alnoœæ mieszkañ-

Tylko humanistyczna 
czy œcis³a,
czyli o potrzebie interdyscyplinarnych badañ archeologicznych
w œwietle badañ £ekneñskiego Kompleksu Osadniczego
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ców tej ziemi zwi¹zan¹ z hodowl¹ zwierz¹t, upraw¹ ro-
œlin (badanie archeofitów, makroszcz¹tków i wspó³cze-
snej szaty roœlinnej) oraz rybo³ówstwem i dzia³alnoœci¹
rzemieœlnicz¹ od wczesnego œredniowiecza do pocz¹tku
czasów nowo¿ytnych. Przeprowadzono badania palino-
logiczne, ornitologiczne, hydrobiologiczne itd. Wykona-
no równie¿ cykl zdjêæ lotniczych, które pomog³y w re-
konstrukcji pierwotnego œrodowiska naturalnego oraz
artefaktów, które niewidoczne na powierzchni ziemi po-
zwoli³y na odpowiednie przygotowanie planów badaw-
czych, przyspieszenie prac wykopaliskowych a jednocze-
œnie pe³niejsz¹ interpretacjê badanego problemu. 

Dziêki takiemu spektrum ró¿nych analiz obraz ba-
danej rzeczywistoœci, z³o¿ony dotychczas z bardzo du¿ej
liczby niespójnych pozornie drobnych puzzli, pozwoli³
uzyskaæ bardzo poszerzon¹ wizjê w ró¿nych przedzia-
³ach chronologicznych.  

Mimo piêknych programów badawczych, wysokiej
klasy specjalistów i umiejêtnie stawianych przedmio-
towi badañ pytañ nie mo¿na by ich przeprowadziæ,
gdyby nie ¿yczliwoœæ wielu osób i instytucji, które ro-
zumiej¹c potrzeby finansowe i naukowe tego typu
dzia³añ wykaza³y swe zainteresowanie tym proble-
mem. Badania nad £ekneñskim Kompleksem Osadni-
czym trwa³y od 1982 do 2007 roku. Nie trzeba wiêc
t³umaczyæ, ¿eby mo¿na je by³o prowadziæ, potrzebne
s¹ okreœlone œrodki finansowe. W tym miejscu pra-
gniemy bardzo serdecznie podziêkowaæ kolejnym Rek-
torom UAM, którzy z wielkim zrozumieniem podcho-
dzili do potrzeb naukowych i finansowych Ekspedycji,
dziêkujemy dyrektorom Instytutu Historii i dzieka-
nom Wydzia³u Historycznego, którzy mimo ró¿nych
trudnoœci, zawsze znaleŸli okreœlone i to regu³y zna-
cz¹ce œrodki na prowadzenie badañ. Dziêkujemy licz-
nym sponsorom prywatnym i instytucjom (w tym
KBN), które w ró¿nych okresach dofinansowa³y prace
w £eknie! Dziêkujemy te¿ Wielkopolskiemu Woje-
wódzkiemu Konserwatorowi Zabytków w Poznaniu
(wczeœniej w Pile) oraz wójtom i pracownikom Urzêdu
Gminy w W¹growcu.

Bardzo serdecznie dziêkujê te¿ kadrze naukowej
Ekspedycji: mgr. Piotrowi Namiocie z Instytutu Historii
UAM, dr El¿biecie Mi³osz z Instytutu Antropologii
UAM, dr. Maciejowi Przyby³owi i mgr. Tomaszowi Ka-
sprowiczowi z Muzeum Archeologicznego w Poznaniu
za ich zaanga¿owanie, wiedzê i wysi³ek w³o¿ony w roz-
poznanie tego kompleksu. Dziêkujemy te¿ naukowcom,
którzy w ró¿nych okresach czasowo prowadzili badania
nad £eknem lub opracowywali materia³y pozyskane w
czasie wykopalisk, w tym m.in.: dr hab. Krystynie Mi-
leckiej i dr Joannie Ewie Strzelczyk z Zak³adu Biogeo-
grafii i Paleoekologii Czwartorzêdu UAM, dr. Micha³owi

Kupczykowi z Zak³adu Biologii i Ekologii Ptaków UAM,
dr. Zbigniewowi Celce z Zak³adu Taksonomii Roœlin
UAM, dr Beacie Messyasz i dr Barbarze Nagengast z
Zak³adu Hydrobiologii UAM, dr. hab. in¿. Danielowi
Makowieckiemu z Instytut Archeologii i Etnologii PAN
w Poznaniu, panu prof. Leonowi Kozackiemu, prof. Ja-
nuszowi Skoczylasowi, prof. Januszowi Piontkowi, prof.
Tomaszowi Goslarowi, prof. dr hab. Hannie
Kóèka–Krenz z UAM, pani dr Marii Ren, panu mgr. An-
drzejowi Sikorskiemu, pani mgr Oldze Antowskiej–Go-
r¹czniak, dr. Tomaszowi Szubertowi, dr. Paw³owi
Stró¿ykowi a tak¿e prof. Wojciechowi Chudziakowi,
prof. Marii Poksiñskiej i prof. Tomaszowi Wa¿nemu z
UMK, prof. Stanis³awowi Suchodolskiemu z IHKM
PAN w Warszawie, pani prof. dr hab. Zofii Kurnatow-
skiej z IHKM w Poznaniu, prof. Aleksandrowi Grygoro-
wiczowi z Politechniki Poznañskiej, prof. Tomaszowi Si-
wiñskiemu z ASP w Poznaniu i mgr. Jerzemu Borwiñ-
skiemu, który wykona³ plastyczne (w skali) rekonstruk-
cje obiektów sakralnych z £ekna, które zosta³y obecnie
przekazane na wystawê sta³¹ do Muzeum Archeologicz-
nego w Poznaniu. Bardzo serdecznie dziêkujê te¿ mgr.
Ludwikowi Fija³owi, emerytowanemu pracownikowi z
IH UAM i mgr Ewie Springer z IHKM PAN w Pozna-
niu, którzy z zespo³em wspó³pracowali od pocz¹tku ba-
dañ do momentu przejœcia na emeryturê. Dziêkujê te¿
pañstwu Marii i Krzysztofowi Piaseckim za wnikliwe
prace zwi¹zane z badaniami terenowymi skarbu. Mi³o
wspominamy wspó³pracê nad zaprawami budowlanymi
z œp. dr. S³awomirem Skibiñskim z UMK Toruniu.

Dziêkujemy te¿ wszystkim studentom historii, histo-
rii sztuki, archeologii i antropologii z UAM w Poznaniu
i UMK w Toruniu oraz Uniwersytetu im. Stefana Kar-
dyna³a Wyszyñskiego w Warszawie i Uniwersytetu 
Durham w Anglii, którzy w czasie swoich studiów w po-
szczególnych sezonach wykopaliskowych, na przestrze-
ni dwudziestu szeœciu lat zdobywali tu wiadomoœci o taj-
nikach badañ archeologicznych i antropologicznych.
Dziêkujemy pracownikom, tj. sta¿ystom i wolontariu-
szom oraz pracownikom zatrudnianym przez Powiato-
wy Urz¹d Pracy w W¹growcu za wysi³ek i przerzucenie
kilku tysiêcy ton ziemi, w której ukryte by³y œlady po
naszych przodkach.

Mamy nadziejê, ¿e wysi³ek wszystkich tych, którzy
zetknêli siê z £eknem, nie pójdzie na marne i tak, jak
planuje od dawna kierownictwo Ekspedycji, przyczyni
siê do powstania na stanowisku £3 – Klasztorek parku
kulturowego, a w mikroregionie rezerwatów – ornitolo-
gicznego i architektury drewnianej w Tarnowie Pa³uc-
kim i do wznowienia badañ, bo innych o takim charak-
terze i znaczeniu jest bardzo niewiele w Polsce.

Andrzej M. Wyrwa

Pobieranie próbek 
do badañ 

dendrochronologicz-
nych w bramie grodu

(prof. T. Wa¿ny, 
A. M. Wyrwa, 

P. Weso³owska), 
fot. P. Namiota FO
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Modlitwy Katedr Polskich (16. XII) wype³ni³a
lektura starotestamentowych tekstów proroc-
kich z Ksi¹g Amosa i Ozeasza, w interpretacji

aktorki Teatru Nowego Kai Nogajówny. Spotkanie z Bi-
bli¹ dope³nia³a muzyka na tr¹bkê (Roman Gryñ) i orga-
ny (S³awomir Kamiñski).

Tradycyjnie uczestnicy prezentacji biblijnej zostali
„przygotowani” do odbioru tekstów przez fachowca.
Ksi¹dz dr Wojciech Piskor z Instytutu Nauk Biblijnych
KUL w swoim wprowadzeniu zwróci³ m.in. uwagê na
ró¿ne wyobra¿enia o obliczu Boga w Starym Testamen-
cie oraz na niezmiennoœæ pragnienia cz³owieka, by zoba-
czyæ to oblicze na jawie. Prorocy Amos i Ozeasz ¿yli w
VIII w. przed narodzeniem Chrystusa, kiedy podzielona
monarchia Izraela i Judy prze¿ywa³a okres wszech-

stronnego rozwoju i dobrobytu. – Dla Izraelitów by³o
oczywiste, ¿e bogactwo i sukcesy polityczne s¹ znakiem
Bo¿ego b³ogos³awieñstwa, a tym samym potwierdze-
niem, ¿e Bóg jest z nimi – przypomnia³ teolog. Tymcza-
sem ustami proroka Amosa Bóg upomina naród wybra-
ny i ostrzega, ¿e jego udzia³em – jako kara za wszystkie
grzechy – stan¹ siê plagi, jakie niegdyœ spad³y na Egipt.
Zapowiada te¿ g³ód na ziemi, lecz „nie g³ód chleba ani
pragnienie wody, ale g³ód pragnienia s³uchania s³ów
Pañskich”. „Wtedy – mówi Amos – b³¹kaæ siê bêd¹ od
morza do morza, z pó³nocy na wschód bêd¹ kr¹¿yli, by
znaleŸæ s³owo Pañskie, lecz go nie znajd¹”. Prorok wska-
zuje jednak tak¿e ratunek dla Izraela: „Szukajcie dobra,
a nie z³a, abyœcie ¿yli. Wtedy Pan, Bóg Zastêpów bêdzie
z wami, tak jak mówicie. Miejcie w nienawiœci z³o, a mi-

•• W ramach cennej inicjatywy nowej dyrekcji Filhar-
monii nasza orkiestra zagra³a we Wroc³awiu, a ze-
spó³ Filharmonii Wroc³awskiej wyst¹pi³ w Auli
UAM. Z interesuj¹cym programem („Popo³udnie fau-
na” i „La Mer” Debussy'ego, IV Symfonia Szyma-
nowskiego i „La Valse” Ravela), œwietnie wykonanym
i owacyjnie przyjêtym. Szczególne brawa otrzymali:
pianista Piotr Paleczny (na bis wykona³ Nokturn
cis–moll Chopina) i Jacek Kaspszyk, od niedawna
szef orkiestry – z wyraŸnie zauwa¿alnym ju¿, bardzo
dobrym efektem.

•• Czternasty uniwersytecki recital w auli (10. XII) wy-
pe³ni³a Joanna Koz³owska (na zdjêciu), wybitna
polska œpiewaczka, mieszkaj¹ca w Poznaniu, znana
bardziej na czo³owych scenach i estradach obu pó³kul
ni¿ w swoim rodzinnym mieœcie. Mo¿e dlatego zdecy-
dowa³a – podczas jednego wieczoru – przypomnieæ siê
seri¹ a¿ dziewiêciu wielkich operowych arii soprano-
wych Mozarta, Gounoda, Verdiego, Cilea'i i Puccinie-
go z towarzyszeniem… fortepianu (Olga Lemko) oraz
szeœcioma pieœniami Chopina, Poulenca i Verdiego
(plus trzy bisy!). Prawdziwi wielbiciele artystki wole-
liby us³yszeæ j¹ z tego miejsca raczej (a mo¿e wy³¹cz-
nie) w cyklach pieœni, które wykonuje przepiêknie. 

•• Dwa koncerty fortepianowe – s³ynny Es–durowy Liszta
i bodaj zupe³nie nieznany b–mollowy Franza Xavera
Scharwenki, kompozytora i pianisty urodzonego w 1850
r. w… Szamotu³ach, dwaj soliœci – Maciej Pabich i Ja-
cek Kortus oraz dwaj komentatorzy – Krzysztof Sza-
niecki i Jerzy Maksymiuk, który tak¿e dyrygowa³, to za-
wartoœæ 382. Koncertu Poznañskiego (15. XII). Za-
brzmia³y jeszcze s³ynne „Preludia” Liszta. I mo¿na by
okreœliæ to spotkanie wielce udanym, gdyby utrwalony
w jak najlepszych wspomnieniach mistrz batuty, w tej
tylko roli utrzymywa³ kontakt z publicznoœci¹.

•• Jak co roku, tu¿ przed Œwiêtami Bo¿ego Narodzenia,
galowy wieczór w Auli UAM urz¹dza Ogólnokszta³-

c¹ca Szko³a Muzyczna z ul. Solnej. 20. XII odby³a siê
ju¿ 15. edycja tych Koncertów Gwiazdkowych. Z m³o-
dymi artystami, zespo³ami instrumentalnymi i wo-
kalnymi wyst¹pi³a te¿ znana piosenkarka Hanna
Banaszak.

•• „Gwiazda przed gwiazdk¹” – to z kolei tytu³ filharmo-
nicznego koncertu (21. XII), którego bohaterem by³
skrzypek i dyrygent Gilles Apap. Algierczyk wychowa-
ny w Nicei, uczeñ Yehudi Menuhina, potrafi¹cy ³¹czyæ
utwory klasyki z bluesem amerykañskim a tak¿e z
muzyk¹ cygañsk¹, irlandzk¹ i hindusk¹. Spróbowa³
przekonaæ o tym na przyk³adzie „Czterech pór roku”
Vivaldiego i Koncertu D–dur Mozarta. Wielu, zw³a-
szcza m³odszych s³uchaczy, po prostu zafascynowa³.

•• Tradycyjnie 27 grudnia (w rocznicê wybuchu Powsta-
nia Wielkopolskiego), filharmonicy prezentuj¹ tzw.
Koncert Marsza³kowski. Tym razem wype³ni³y go
utwory I. J. Paderewskiego w wykonaniu pianisty
Andrzeja Tatarskiego i skrzypka Bartosza Bry³y oraz
kolêdy Chóru Stefana Stuligrosza.

•• Wy³¹cznie zaœ „s³owiczemu kolêdowaniu„ FP poœwiê-
ci³a dwa nastêpne wieczory (28. i 29. XII). Do ich
wspó³prowadzenia Profesor zaprosi³ swego asystenta
Tomasza Dziêcio³a. Oprócz popularnych polskich pie-
œni na Bo¿e Narodzenie w znanych opracowaniach
Jana Maklakiewicza i Stefana Stuligrosza, koncerty
wzbogaci³y kolêdy innych narodów: angielskie, fran-
cuskie, w³oskie, niemieckie i negro spirituals. Po-
wsta³y przed rokiem „sekstet panów s³owików” bar-
dzo udanie zademonstrowa³ wspó³czesn¹ formê sta-
rych melodii kolêdowych i popularne „Jingle bells” –
w aran¿acji i z fortepianowym towarzyszeniem Miro-
s³awa Ga³êskiego. Brawa zbierali te¿ solista chóru –
Jêdrek Drobnik, obdarzony nadzwyczajnym dŸwiê-
kiem swego sopranu oraz siedmioro s³owiczych kan-
dydatów, których prof. Stuligrosz przedstawia³ z
imienia i nazwiska. 

Oblicza Boga – Ostatnie w 2007 roku spotkanie z cyklu  

Aula koncertowa
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³ujcie dobro! Wymierzajcie w bramie sprawiedliwoœæ!”. 
Szczególn¹ wymowê ma Ksiêga Ozeasza, opowiada-

j¹ca m.in. o dozgonnej mi³oœci proroka do ¿ony Gomer,
okreœlanej jako „nierz¹dnica”. Ta ludzka historia ma do-
datkow¹ wymowê. – Po raz pierwszy w dziejach profe-
tyzmu Pan Bóg pos³u¿y³ siê tak wyraziœcie ¿yciem pro-
roka dla opowiedzenia historii swojej mi³oœci do narodu
wybranego – wyjaœnia³ ks. dr W. Piskor. – Niezwyk³a
wiernoœæ Ozeasza od pocz¹tku do koñca by³a prowadzo-
na S³owem Bo¿ym. Jego ludzka mi³oœæ symbolizowa³a
niezmienn¹ – mimo licznych zdrad i niewiernoœci uko-
chanego Izraela – mi³oœæ Boga do cz³owieka. „Nie chcê,
aby wybuchn¹³ p³omieñ mego gniewu i Efraima ju¿ wiê-
cej nie zniszczê, albowiem Bogiem jestem, nie cz³owie-
kiem; poœrodku ciebie jestem Ja – Œwiêty i nie przycho-

dzê, ¿eby zatracaæ” – wyznaje Bóg ustami Ozeasza. Bo-
¿a sprawiedliwoœæ, nieskrêpowana w ¿aden sposób grze-
chem cz³owieka, ró¿ni siê bardzo od ludzkiej. Tote¿ obli-
cze Boga, ukazane w Ksiêgach Amosa i Ozeasza, jawi
siê jako pe³ne troski o cz³owieka, pe³ne mi³oœci i mi³o-
sierdzia oraz nadziei, ¿e cz³owiek nie tylko rozpozna to
mi³osierne oblicze, „ale zwróci siê do Niego z ufnoœci¹,
przemieniaj¹c swoje ¿ycie”. 

Z perspektywy chrzeœcijañskiej marzenie o ujrzeniu
oblicza Boga spe³ni³o siê wraz z narodzinami Mesjasza
– Jezusa Chrystusa. „Szczêœliwe oczy wasze, ¿e widz¹, 
i uszy wasze, ¿e s³ysz¹” – mówi o wpatruj¹cych siê 
w twarz Jezusa œw. Mateusz ewangelista (13,16). 

O ile widz¹ i o ile s³ysz¹…
Danuta Chodera-Lewandowicz

•• W ostatni¹ niedzielê 2007 r. (30. XII) dyrekcja FP
zgotowa³a melomanom jeszcze jedn¹ ucztê: recital
Piotra Anderszewskiego. 37–letniego pianisty z pol-
sko–wêgierskimi korzeniami, obywatela œwiata,
który od co najmniej 10 lat zachwyca s³uchaczy pu-
blicznych wystêpów i nabywców p³yt w wielu krajach
oraz sprawia k³opoty krytykom z okreœleniem stop-
nia swego kunsztu. Niektórzy obwo³ali go ju¿ geniu-
szem fortepianu, „najbardziej frapuj¹c¹ i fascynuj¹c¹
osobowoœci¹ pianistyczn¹ ostatnich lat”. Inni dopa-
truj¹ siê nadmiaru ekscentryzmu i kaprysów, ekspo-
nuj¹ g³ównie jego styl ¿ycia i bycia, kreuj¹ legendy
nakrêcaj¹ce popularnoœæ artysty wœród tzw. szerokiej
publicznoœci, np. podró¿e salonk¹ z w³asnym forte-
pianem i kuchni¹, unikanie hoteli i restauracji itp.
Na pewno z satysfakcj¹ opuszczali aulê ci, którzy z
odpowiedni¹ doz¹ dystansu przyszli po prostu pos³u-
chaæ interpretacji dwóch Bachowskich partit, „Ma-
sek” Szymanowskiego i „Humoreski” Schumanna

(których kolejnoœæ wykonania artysta zmienia³ dwu-
krotnie w ci¹gu 20 minut) oraz dwóch bisów: VI Sui-
ty angielskiej J. S. Bacha i Mazurka a–moll Chopina.
Ogromna to porcja nut z jak¿e ró¿nych œwiatów i ile¿
okazji do wzruszeñ i poruszeñ, podziwu dla perfekcji
i spontanicznoœci, lecz tak¿e konsternacji i sprzeci-
wów. Ani przez moment jednak obojêtnoœci. I tym sa-
mym pierwsze po kilkunastu latach, poznañskie spo-
tkanie „na ¿ywo” z P. Anderszewskim wpisuje siê do
kronik najwiêkszych wydarzeñ muzycznych roku, a
mo¿e nawet znacznie wiêkszego odcinka czasu? 

•• W sam wieczór sylwestrowy filharmonicy pod batut¹
Jerzego Maksymiuka i z udzia³em sopranistki japoñ-
skiej Jung–aLee zabawiali audytorium w samej auli
i w foyer – s³awnymi uwerturami i ariami operowy-
mi a tak¿e tañcami. Wspó³gospodarzem koncertu,
który zakoñczy³ siê kilkanaœcie minut przed pó³noc¹,
by³ Uniwersytet. (rp)

 Verba Sacra
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S¹ gotowe elektroniczne legityma-
cje dla ponad 80 tysiêcy studentów.
Od tego roku akademickiego elek-
troniczne plastikowe karty maj¹ za-
st¹piæ na siedmiu poznañskich
uczelniach stare papierowe ksi¹-
¿eczki. Nowoczesna legitymacja to
studencki dowód to¿samoœci, karta
wstêpu do niemal wszystkich uczel-
nianych bibliotek w Poznaniu i bilet
miesiêczny w jednym. W przysz³oœci
pe³niæ bêdzie funkcje indeksu, bê-
dzie mo¿na wejœæ z ni¹ do akademi-
ka czy zap³aciæ za obiad w sto³ówce.
Wygl¹da jak karta do bankomatu.
Nowe legitymacje drukuje Miêdzy-
uczelniane Centrum Personalizacji
Legitymacji Studenckich, które mie-
œci siê przy Politechnice Poznañ-
skiej. Gotowe dokumenty odbieraj¹
uczelnie. S¹ dziekanaty, które nie
odebra³y na czas dokumentów, s¹
te¿ studenci, którzy nie zg³osili siê
po dokumenty. Wielu te¿ b³êdnie wy-
pe³ni³o wnioski, do³¹czy³o z³e zdjê-
cia. – W Centrum praca idzie spraw-
nie – mówi³ kierownik MCPLS, mgr
Andrzej Tadych. Nowe elektroniczne
dokumenty ma dostaæ ponad 100
tys. studentów w Poznaniu. Legity-
macje na starych drukach straci³y
wa¿noœæ 31 grudnia 2007 roku. No-
wa elektroniczna legitymacja ko-

sztuje 17 z³otych, koszty duplikatów
ustalaæ bêd¹ poszczególne uczel-
nie. Student powinien równie¿ pa-
miêtaæ, ¿e nowa legitymacja jest do-
kumentem elektronicznym doœæ
czu³ym na czynniki zewnêtrzne. Trze-
ba uwa¿aæ, by jej nie zniszczyæ, zgiê-
cie karty lub jej przetarcie mo¿e
spowodowaæ utratê wa¿nych da-
nych. Uszkodzona mechanicznie
karta nie podlega naprawie. Warto
wiêc zadbaæ, by do takich uszko-
dzeñ nie dochodzi³o. 

Wed³ug Pauliny Jankowskiej, stu-
dentki I roku pedagogiki na Wydzia-
le Studiów Edukacyjnych UAM, elek-
troniczna legitymacja spe³nia funk-
cje, które ju¿ wczeœniej by³y dostêp-
ne przy tego typu kartach („sieciów-

ka”, karta biblioteczna). Paulina
swoj¹ legitymacjê dosta³a z dwuty-
godniowym opóŸnieniem. – W przy-
sz³oœci, kiedy karta bêdzie mia³a
wiêcej funkcji, z pewnoœci¹ stanie
siê bardziej wygodna dla studenta,
znacznie u³atwi poruszanie siê na
uczelni i zredukuje iloœæ noszonych
przy sobie dokumentów – mówi
Paulina. Z legitymacji nie s¹ zado-
woleni studenci V roku studiów. Mu-
sieli bowiem uiœciæ pe³n¹ op³atê,
czekali na legitymacje najd³u¿ej – do
grudnia 2007 lub stycznia 2008 ro-
ku, a sama karta bêdzie im potrzeb-
na g³ównie do tego, by rozliczyæ siê
w bibliotece i dziekanacie przed
obron¹ pracy magisterskiej.

Marta Dzionek

Trzynastego grudnia ub.r. w Auli
Wydzia³u Historycznego UAM odby³o
siê spotkanie studentów z popular-
nymi dziennikarzami Grzegorzem
Miecugowem i Tomaszem Sianec-
kim. Autorzy programu telewizyjne-
go „Szk³o kontaktowe” odpowiadali
na pytania studentów. Organizato-
rem imprezy by³o Stowarzyszenie

Studenckie Primus Inter Pares dzia-
³aj¹ce przy Pracowni Kultury i Myœli
Politycznej Wydzia³u Historii UAM. 

Goœci pytano o popularny program
TVN „Szk³o kontaktowe”, o kulisy, fak-
ty, anegdoty, fragmenty scenariuszy; 
o to, czego boj¹ siê politycy. Co zrobiæ,
by trafiæ lub nie trafiæ do audycji.

Autorzy, popularni dziennikarze,

zdradzali kulisy programu ze swad¹,
przytaczaj¹c fakty i anegdoty ze
wspó³pracy ze znanymi satyrykami,
politykami, telewidzami i ze sob¹
nawzajem. W specjalnym „Alfabe-
cie” jest – jak pisz¹ – „wszystko to,
co chcieliœmy zawsze Pañstwu opo-
wiedzieæ, ale wstydziliœmy siê to zro-
biæ”. MDz

Nowe legitymacje studenckie

„Szklarze” na WH

... i absolwenckie 
Tradycyjne spotkanie noworoczne

Stowarzyszenia Absolwentów Uni-
wersytetu w Poznaniu jak zwykle
odby³o siê w Teatrze Wielkim. W tym
roku wspólnie obejrzano spektakl
„Henryk VI na ³owach”. Apotem pod-
czas tradycyjnej lampki wina i przy-
jacielskich rozmów w palarni wrê-
czano cz³onkom nowe legitymacje
stowarzyszeniowe. Uprawniaæ one
bêd¹ do zni¿ek przy korzystaniu z
us³ug i kupowaniu produktów Part-
nerów SAUP. Sponsorami SAUP s¹:
Fundacja Uniwersytetu im. Adama
Mickiewicza i PKO Bank Polski.

Warto przypomnieæ, ¿e Zarz¹d
Stowarzyszenia kierowany przez

przewodnicz¹cego – Jerzego Kepela
pozyska³ dla Stowarzyszenia now¹
siedzibê, która mieœci siê obecnie w
gmachu Collegium Minus 
(ul. Wieniawskiego 1), pokój nr 317,
II piêtro, tel. 061 829 44 79. 

Dy¿ury cz³onków Zarz¹du w sie-
dzibie Stowarzyszenia odbywaj¹ siê
dwa razy w tygodniu: we wtorki w
godz. 16.00–18.00 i czwartki w godz.
11.00–13.00. Wszystkie informacje
dotycz¹ce Stowarzyszenia znaleŸæ
mo¿na na stronie internetowej:
www.saup.poznan.pl. 
Na zdjêciu: Wzór nowej legitymacji 
z ciekawym, nowoczesnym wizerun-
kiem, nawi¹zuj¹cym do logo UAM. 
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Przedœwi¹teczny mecz siatkarzy UAM z zespo³em
Cuprum Lubin zakoñczy³ I rundê rozgrywek II li-
gi pi³ki siatkowej. Bior¹c pod uwagê sytuacjê w

tabeli (goœcie zajmowali przedostanie miejsce, a poznañ-
scy Akademicy systematycznie piêli siê górê), wœród ki-
biców dru¿yny panowa³a opinia, ¿e pokonanie miedzio-
wych potentatów nie bêdzie trudnym zadaniem. Dodat-
kow¹ atrakcj¹ zawodów mia³a byæ obecnoœæ na parkie-
cie dwóch by³ych zawodników UAM, Tomka Kaczorka i
Bartosza Wojnowskiego, którzy w 2006 roku przyczyni-
li siê do awansu UAM do II ligi. Wspomnienia zwi¹za-
ne z by³ymi zawodnikami naszego Uniwersytetu oraz
zas³ugi, jakie oddali klubowi, by³y jednak tylko ma³¹
przystawk¹ do „g³ównego dania”. 

Wydarzeniem wieczoru by³o po¿egnanie trenera dru-
goligowców Andrzeja Koziñskiego, który z koñcem 2007
roku przeszed³ na emeryturê. Do ostatniej chwili wszy-
stko by³o trzymane w wielkiej tajemnicy. Punktualnie o
godzinie 17.45 w hali przy ulicy M³yñskiej zgromadzili
siê przedstawiciele w³adz UAM, z JM Rektorem, prof.
Stanis³awem Lorencem na czele, pracownicy naszego
Uniwersytetu oraz studenci, którym popularny „Koza”
zaszczepia³ mi³oœæ do tej widowiskowej dyscypliny. Sala
nagle wype³ni³a siê, co nie zdziwi³o jednak trenera, gdy¿
w³adze UAM czêsto goszcz¹ na naszych meczach, a siat-
kówka na Uniwersytecie cieszy siê du¿¹ popularnoœci¹.
Œwiadczy o tym miêdzy innymi organizowana przez tre-
nera ¿eñskiej sekcji pi³ki siatkowej, £ukasza Stypê,
Miêdzywydzia³owa Liga Pi³ki Siatkowej, w której ucze-
stniczy kilkanaœcie mieszanych dru¿yn siatkarskich
studentów i pracowników. 

Na twarzy trenera Koziñskiego pojawi³o siê zdziwie-
nie dopiero wtedy, gdy zamiast rozpoczynaj¹cego zawo-
dy gwizdka zabra³ g³os JM Rektor UAM prof. Stanis³aw
Lorenc. Dziêkuj¹c trenerowi, podkreœli³ ponadtrzydzie-
stoletni¹ pracê ze studentami, wymieni³ liczne sukcesy

trenera, w tym ostatni z 2006 roku awans UAM do II li-
gi. Nastêpnie g³os zabra³ Prorektor UAM poprzedniej
kadencji, prof. Bronis³aw Marciniak z Wydzia³u Chemii
(na zdjêciu), dziêkuj¹c m.in. za treningi prowadzone od
kilkunastu lat dla Chemików na „Szamarzewie” oraz
turnieje pracowników UAM organizowane z okazji Dnia
Sportu. W imieniu Dziekana WNS, prof. Jana Grada –
patrona pikników siatkarskich, podziêkowano równie¿
za inicjatywê, która ³¹czy najstarsze pokolenia siatka-
rzy z tymi najm³odszymi. Spoœród osób najd³u¿ej zwi¹-
zanych siatkówk¹ prof. Stanis³aw Sierpowski z Wydzia-
³u Historycznego wspomina³ o pocz¹tkach wspólnej gry
i radoœci, jak¹ wszystkim dawa³a. Na uroczystoœci nie
zabrak³o równie¿ Kanclerza UAM W³odzimierza P³otko-
wiaka oraz m³odszego pokolenia pracowników SWFiS –
£ukasza Stypy, Micha³a Marciniaka, Marka Kruka 
i Macieja Czaronka. 

Specjalnie na tê okazjê z Miêdzyrzecza przyjecha³ ab-
solwent Wydzia³u Prawa i Administracji, Andrzej Œwi-
der, który ponad 20 lat temu gra³ w dru¿ynie UAM w³a-
œnie pod wodz¹ „Kozy”. Wœród najm³odszych dziêkuj¹-
cych za wspó³pracê z trenerem pojawili siê Ró¿a Wa-
chowska z V roku historii, która od trzech lat zwi¹zana
jest z dru¿yn¹ funkcj¹ kierownika oraz Dominika Na-
ro¿na doktorantka INPiD UAM, która wiele razy rela-
cjonowa³a w TVP3 przebieg naszych spotkañ jeszcze w
trzeciej lidze a nastêpnie w drugiej. Prezent trenerowi
sprawili równie¿ zawodnicy, którzy pokonali zespó³ z Lu-
bina 3:1 i tym samym utrzymali trzeci¹ pozycjê w tabeli. 

Trener Andrzej Koziñski z uniwersyteck¹ siatkówk¹
zwi¹zany jest od ponad trzydziestu lat i choæ oficjalne
po¿egnanie z siatkówk¹ ma ju¿ za sob¹, to tak napraw-
dê nikt nie wierzy, ¿e sportow¹ przygodê ju¿ zakoñczy³.
I chyba s³usznie, bo na kolejnym meczu – choæ tym ra-
zem na miejscach dla goœci, trener by³ obecny. 

Marcin Piechocki, wspó³praca Adam Barabasz 

Trener na ³awce? 
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Sytuacja wyjaœnia siê, gdy razem z Maciejem prze-
kraczamy próg sali gimnastycznej: – Wybierz je-
den ze strojów i pospiesz siê na rozgrzewkê – Ka-

sia Dolata wskazuje na torby pe³ne uniformów szer-
mierczych i widz¹c moj¹ zdumion¹ minê dodaje: 
– O tym, na czym polega szermierka, najlepiej przeko-
naæ siê osobiœcie! Podczas gdy ja niezdarnie wbijam siê
w trzyczêœciowy bia³y strój, Maciej wymachuj¹c apara-
tem fotograficznym, sprytnie wymiguje siê od treningu.

Ka¿de zajêcia sk³adaj¹ siê z rozgrzewki, æwiczeñ z
broni¹ oraz walk. – Trenujemy szpadami – Tomek Szy-
mañski, jeden z cz³onków Poznañskiego Akademickiego
Stowarzyszenia Szermierzy, ochoczo udziela wyjaœnieñ,
gdy zastanawiam siê, co takiego w³aœciwie trzymam w
d³oni. – Od floretu i szabli naj³atwiej odró¿niæ je po bu-
dowie klingi i wadze. Klinga szpady ma trójk¹tny prze-
krój, floretu – kwadratowy, a szablê charakteryzuje
sp³aszczona prostok¹tna g³ownia. Floret i szabla wa¿¹
po 0,5 kg, a szpada jest o 250 g ciê¿sza. Ka¿dy rodzaj
broni ma tak¿e inne pole trafienia: we florecie punkty
przyznaje siê jedynie za pchniêcie w tu³ów przeciwnika,
w szabli za trafienia w górn¹ czêœæ cia³a. Najbardziej li-
beralna jest szabla, w której licz¹ siê pchniêcie w ka¿de
miejsce. Przekonujê siê o tym na w³asnej skórze, gdy
walczê po kolei z El¹, Asi¹ i Mi³oszem, którzy na trenin-
gi zaczêli chodziæ w tym roku. Aparat sêdziowski, czyli
po³¹czony ze szpad¹ przy pomocy d³ugiego przewodu
sprzêt do liczenia trafieñ, piszczy bez przerwy, gdy do-
stajê w rêkê, g³owê i buty. Pchniêcia nie s¹ bolesne, bo
szpada zakoñczona jest têpo aluminiow¹ tulejk¹ zwan¹

punt¹, ale przegrana 0:7 z Maciejem Leciejewskim zu-
pe³nie ³amie mojego bojowego ducha.

– Pocz¹tki bywaj¹ trudne, trzeba opanowaæ ruchy i
wykonywaæ je potem automatycznie – pociesza trener
Krzysztof Szymkowiak, spod którego rêki wysz³o wielu
poznañskich szermierzy. – W szermierce rekreacyjnej
trzeba cieszyæ siê walk¹. Entuzjaœci bia³ej broni spoty-
kaj¹ siê na treningach dwa razy w tygodniu. Æwicz¹ w
sali gimnastycznej Gimnazjium nr 40. – Jeszcze parê
lat temu sekcja szermierki istnia³a na Uniwersytecie,
zosta³a jednak zlikwidowana – smuci siê Tomek. – Na
szczêœcie dziêki Karolowi Ciszakowi powsta³a PASS 
i mo¿emy dalej trenowaæ. Cz³onkowie organizacji, wœród
których oprócz studentów znaleŸæ mo¿na doktorantów 
i absolwentów poznañskich uczelni, stawiaj¹ sobie za
cel tak¿e propagowanie wiedzy o szermierce. Przez ca³e
lato 2006 roku urz¹dzano pokazy na Malcie, stowarzy-
szenie prowadzi równie¿ stronê internetow¹. 

– Chcielibyœmy stworzyæ w Poznaniu œrodowisko
szermiercze, pokazaæ, ¿e to sport nie tylko dla elit – t³u-
maczy Kasia. – Wiele osób boi siê na przyk³ad, ¿e, dro-
ga zabawa, tymczasem treningi kosztuj¹ 80 z³ miesiêcz-
nie, a ASS zapewnia ca³y sprzêt niezbêdny do walk.
Uczestnicy treningów spotykaj¹ siê tak¿e po zajêciach:
– Urz¹dziliœmy szermiercze Andrzejki, wychodzimy
wspólnie do pubów. Po cichu marzymy, ¿e szermierka
znajdzie jeszcze swoje miejsce na UAM – dodaje Tomek.
– A póki co zapraszamy wszystkich, by spróbowali, o co
w tym wszystkim chodzi. Ewa Woziñska

Strona internetowa: www.szermierze.blogspot.com

•• Czy ka¿dy mo¿e uprawiaæ szer-
mierkê?
– Tak, nie ma przeciwwskazañ,

choæ oczywiœcie trenujemy na w³a-
sn¹ odpowiedzialnoœæ. Najgorsz¹
kontuzj¹, jaka przytrafi³a siê stu-
dentom, by³o skrêcenie nogi. Wa¿ne,
¿eby æwiczyæ regularnie. Spotkania
2 razy w tygodniu pozwalaj¹ ju¿ na
pracê nad kondycj¹.

•• Jaka jest wiedza Polaków na
temat szermierki?
– Niewielka, ale podobnie jest ze

wszystkimi dyscyplinami. Rodacy

sportem interesuj¹ siê siedz¹c na
kanapie podczas transmisji meczu
pi³karskiego, ale ma³o robi¹ w prak-
tyce. Wystarczy porównaæ, ilu rowe-
rzystów jeŸdzi po Wiedniu, a ilu po
Poznaniu!

•• Trenuje Pan te¿ dzieci. Czym
siê ró¿ni praca z m³odzie¿¹, od
æwiczeñ doros³ych?
– Na pierwszy rzut oka widaæ, ¿e

studenci wiêcej myœl¹ podczas walk,
podczas gdy dzieci kieruj¹ siê in-
stynktem i reaguj¹ bardziej rucho-
wo, co wynika z innego funkcjono-

wania systemu nerwowego. 
No i studenci, gdy p³ac¹, bardziej
przyk³adaj¹ siê do pracy (œmiech).

•• Co przyci¹ga ludzi do szermierki?
– Jej niepowtarzalne piêkno i ele-

gancja. Podczas walki studenci od-
krywaj¹, ¿e nie trzeba mocno „przy-
waliæ” przeciwnikowi, by go trafiæ.
Wprost przeciwnie – inteligentne
trafienie ledwo siê czuje. Jednak tyl-
ko fizycznie, bo trafionego utrata
punktu boli tak samo, jakby dosta³
piêœci¹ w nos. 

Dziêkujê za rozmowê

Jak piêœci¹ w nos... 
Z fechmistrzem Krzysztofem Szymkowiakiem rozmawia Ewa Woziñska

Nie tylko dla elit
Og³oszenie o zajêciach wisia³o niewinnie na Wydziale Biologii.
Tomek i Kasia zapraszali na trening wszystkich chêtnych. 
Krótki telefon i jesteœmy umówieni na rozmowê. 
Tylko dlaczego na spotkanie ka¿¹ mi zabraæ tenisówki? 
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¯ydowska menora, 
siedmioramienny œwiecznik
jest symbolem œwiat³a Boga 
i siedmiu dni stworzenia
œwiata.

Menorê Dialogu podczas kulminacyjnej uroczystoœci 
11 Dnia Judaizmu w Poznaniu wrêczono 
prof. W³adys³awowi Bartoszewskiemu. 
Za niez³omonoœæ i umiarkowanie w dialogu 
polsko-¿ydowskim.


